
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 2942
2. 'Αδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ. Α. Σπηλιωτόπου-

λου, Ε. Καρανάσιου και Ν. Σηφουνάκη, σελ. 2934
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 3ο Γενικό Λύκειο Καρδίτσας, σελ. 2929
4. Ανακοινώνεται ότι ο Πρωθυπουργός και Πρόεδρος της

Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Αντώ-
νιος Σαµαράς, µε επιστολή που απέστειλε προς τον Πρόεδρο
της Βουλής, κ. Ευάγγελο Μεϊµαράκη, γνωστοποιεί ότι ο Βου-
λευτής Φθιώτιδας, κ. Νικόλαος Σταυρογιάννης, τίθεται εκτός
Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας, σελ. 2927
- 2928

5. Ανακοινώνεται ότι ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. Ιωάννης
Μιχελογιαννάκης µε επιστολή του, που απέστειλε προς τον
Πρόεδρο της Βουλής κ. Ευάγγελο Μεϊµαράκη, γνωστοποιεί
ότι από σήµερα και στο εξής δεν ανήκει στην Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδα της Δηµοκρατικής Αριστεράς, σελ.  2932 - 2933

6. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 2934, 2937

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών, σελ. 2921 - 2922
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

2922 - 2926
3. Ανακοίνωση του δελτίου αναφορών και ερωτήσεων της

Τρίτης 23 Οκτωβρίου 2012, σελ. 2927
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας,

Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων:
i) σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων στο οδικό

δίκτυο του Νοµού Πέλλας, σελ. 2929
ii) σχετικά µε τη λήψη µέτρων για τη µείωση των τιµών σε

βασικά καταναλωτικά αγαθά, σελ. 2940
β) Προς τον Υπουργό Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του

Πολίτη:
i) σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων που δη-

µιουργήθηκαν από τις πυρκαγιές στη Ζάκυνθο, σελ. 2930
ii) σχετικά µε την "απελευθέρωση λαθροµεταναστών" από

τα Κέντρα Κράτησης Μεταναστών", σελ. 2934
iii) σχετικά µε δηµοσιεύµατα της Βρετανικής Εφηµερίδας

"Guardian" περί "βάναυσης συµπεριφοράς των οργάνων της
Ελληνικής Αστυνοµίας σε διαδηλωτές", σελ. 2935

γ) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής:

i) σχετικά µε τη λειτουργία του Φράγµατος της Μεσοχώ-
ρας Τρικάλων, σελ. 2937

ii) σχετικά µε την αναβάθµιση του ΙΓΜΕ και την καταβολή
των δεδουλευµένων στους εργαζοµένους του, σελ. 2938

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής: 
Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει

την  Έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµι-
κών "Κύρωση της Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου "Τρο-
ποποίηση του τελευταίου εδαφίου της παραγράφου 1 του
άρθρου 3 του νόµου 3986/2011 "Επείγοντα Μέτρα Εφαρµο-
γής Μεσοπρόθεσµου Πλαισίου Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής

2012-2015" (Α’ 152), όπως ισχύει.", της Πράξης Νοµοθετικού
Περιεχοµένου "Κατάργηση ελάχιστου ποσοστού Ελληνικού
Δηµοσίου σε ΕΛΠΕ, ΔΕΗ, ΟΠΑΠ, ΟΔΙΕ, ΕΥΔΑΠ, ΕΥΑΘ, ΕΛΤΑ,
Οργανισµό Λιµένος Πειραιώς, Θεσσαλονίκης, Αλεξανδρού-
πολης, Βόλου, Ελευσίνας, Ηγουµενίτσας, Ηρακλείου, Καβά-
λας, Κέρκυρας, Λαυρίου, Πατρών και Ραφήνας, καθώς και
κατάργηση του άρθρου 11 του ν. 3611/2008 (Α’ 6)" και άλλες
επείγουσες ρυθµίσεις", σελ. 2936

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ
ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ Α. , σελ. 2921 - 2942
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ΓΙΑΝΝΑΚΑΚΗ Μ. , σελ. 2935, 2936
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 2930, 2931, 2934, 2935,

2936
ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ Σ. , σελ. 2937, 2938, 2939
ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Σ. , σελ. 2929, 2930
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 2940, 2941
ΚΟΝΤΟΝΗΣ Χ. , σελ. 2930, 2931
ΚΥΡΙΤΣΗΣ Γ. , σελ. 2937, 2938
ΛΑΓΟΣ Ι. , σελ. 2934
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 2938, 2939
ΣΚΟΡΔΑΣ Α. , σελ. 2940, 2941
ΤΖΑΜΤΖΗΣ Ι. , σελ. 2929
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Αθήνα, σήµερα στις 22 Οκτωβρίου 2012, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 18.06’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΛΕΩΝΙΔΑ ΓΡΗΓΟΡΑ-
ΚΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Γεώργιο Κυρίτση
Βουλευτή Τρικάλων, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Καρδίτσης κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΑΛΙΑΔΟΥΡΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Οµοσπονδία Συλλόγων Αµβυ-
κούχων-Αµπελουργών Ελλάδας αιτείται τη συνδροµή της
πολιτείας για την προστασία των παραδοσιακών προϊόντων τσί-
πουρου και τσικουδιάς και την αναστολή άδειας λειτουργίας κα-
τόχων που δεν είναι αµπελοκαλλιεργητές.

2) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο  κ. Νικόλαος Κοκολάτος αιτείται
την καταβολή κατά κεφαλήν επιδόµατος κοινωνικής αντίληψης,
αντί επιδόµατος θέρµανσης, µε κριτήρια κυρίως κλιµατολογικά
και δευτερευόντως εισοδηµατικά.

3) Ο Βουλευτής Επικρατείας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Ένωση Δασολόγων
Δηµοσίων Υπαλλήλων καταγγέλλει το ενδεχόµενο διάλυσης της
δασικής υπηρεσίας µε στόχο να εξυπηρετηθούν συµφέροντα
που επιδιώκουν τη λεηλασία της δηµόσιας περιουσίας και του
φυσικού περιβάλλοντος.

4) Ο Βουλευτής Επικρατείας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Οµοσπονδία Συλλό-
γων Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού Ειδικής Αγωγής αιτείται
την προώθηση νοµοθετικών ρυθµίσεων που  διασφαλίζουν  την
ισότιµη µεταχείριση του Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού Ει-
δικής Αγωγής και του Ειδικού Βοηθητικού Προσωπικού στην Εκ-
παίδευση.

5) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η Ανώτατη Συνοµοσπονδία Πολυ-
τέκνων Ελλάδος εκφράζει τη διαµαρτυρία της για τα επικείµενα
οικονοµικά µέτρα που πλήττουν τις πολύτεκνες οκιογένειες και

αιτείται τη συνδροµή της πολιτείας για την επίλυση των προβλη-
µάτων τους.

6) Ο Βουλευτής Λέσβου κ. ΠΑΥΛΟΣ ΒΟΓΙΑΤΖΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Λήµνου Νοµού Λέσβου εκ-
φράζει τη διαµαρτυρία του για την ενδεχόµενη κατάργηση της
ΔΟΥ Λήµνου.

7) Οι Βουλευτές, Αιτωλοακαρνανίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕ-
ΝΟΣ, Άρτης κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ, Αιτωλοακαρνανίας κ. ΜΑΡΙΑ
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ και Αχαΐας κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ κα-
τέθεσαν αναφορά µε την οποία  ο κ. Χρήστος Σαραβός αιτείται
την επίλυση του θέµατος της µετάταξής του από το Σισµανό-
γλειο Νοσοκοµείο της Αθήνας στο Νοσοκοµείο Αγρινίου ή Με-
σολογγίου, λόγω σοβαρών οικονοµικών προβληµάτων.

8) Ο Βουλευτής Πρεβέζης κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Ένωση Τεχνικών Ελληνικής Ρα-
διοφωνίας καταγγέλλει την παράνοµη εκδίωξη των εργαζοµένων
από το ραδιοσταθµό «SENTRA», µε παράλληλη υποβοήθηση
από την  Ελληνική Αστυνοµία.

9) Ο Βουλευτής Αργολίδος κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο κ. Χρήστος Κίτσος αιτείται άδεια ασκή-
σεως επαγγέλµατος λογιστή φοροτεχνικού Γ’ Τάξης, ως πτυχι-
ούχος του Τµήµατος Διεθνούς Εµπορίου της  Σχολής Διοίκησης
και Οικονοµίας των ΤΕΙ.

10) Η Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  η Οµοσπονδία Συλλόγων Υπουργείου
Εσωτερικών, Δηµόσιας Διοίκησης και Αποκέντρωσης διαµαρτύ-
ρεται για την άνιση µεταχείριση υπαλλήλων και συνταξιούχων
του Υπουργείου Εσωτερικών, καθώς και για τις περικοπές του
εφάπαξ που τους αναλογεί.

11) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Επαγγελµατική-Επιστηµονική
Ένωση Τεχνολογικής Εκπαίδευσης Μηχανικών αιτείται την
άµεση αποκατάσταση της οµαλής λειτουργίας του ηλεκτρονικού
συστήµατος τακτοποίησης  αυθαιρέτων.

12) Οι Βουλευτές, Νοµού Αττικής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ και Β’
Αθηνών κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία  οι Ενώσεις Λειτουργών Μέσης Εκπαίδευσης Ευρυτανίας,
Βοιωτίας, Εύβοιας, Φθιώτιδας και Φωκίδας καταγγέλλουν την
κλήση σε απολογία του Προέδρου και της Γενικής Γραµµατέως
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της ΕΛΜΕ Ευρυτανίας επειδή υπέγραψαν ανακοίνωση σχετική
µε αποδέσµευση εκπαιδευτικών.

13) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Πανελλαδικός Σύλλογος «SOS
Τροχαία Εγκλήµατα», η Συντοντιστική Επιτροπή Δικηγορικών
Συλλόγων Ελλάδος και η Ολοµέλεια Προέδρων Δικηγορικών
Συλλόγων Ελλάδος αιτούνται την απόσυρση τροπολογίας που
αφορά τον περιορισµό της ευθύνης του Επικουρικού Κεφαλαίου
ως προς τις καταβαλλόµενες σε θύµατα τροχαίων ατυχηµάτων
αποζηµιώσεις.

14) Οι Βουλευτές, Β’ Πειραιώς κ. ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ και
Β’ Αθηνών κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία  η Επιτροπή Αγώνα για το Σµυριδικό Νάξου Νοµού Κυκλά-
δων αιτείται την καταβολή των ασφαλιστικών εισφορών της πα-
ραδιδόµενης σµύριδας του 2011.

15) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Βιοµηχανία Εργατικών Υπο-
δηµάτων «ΜΑΡΗ Ε.Π.Ε.» αιτείται την επανεξέταση απόφασης
που αφορά την κατακύρωση διαγωνισµού, για υποδήµατα προ-
στασίας και ασφάλειας στη ΔΕΗ, σε αντιπρόσωπο του κινέζικου
εργοστασίου. 

16) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά τις προκαταβο-
λικές χορηγίες του ΟΠΑΠ σε οµάδες της Σούπερ Λίγκα.

17) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Εθνική Συνοµοσπονδία Ατόµων
µε Αναπηρία εκφράζει τη δυσαρέσκειά της για τις διαφορές του
Προγράµµατος «Κατ’οίκον Φροντίδας Συνταξιούχων» µε το πρό-
τερο «Βοήθεια στο Σπίτι», δεδοµένου  ότι  αποκλείει αριθµό ωφε-
λουµένων ατόµων µε αναπηρία.

18) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά το κτηριακό πρό-
βληµα του ΚΕΠΕΠ Λεχαινών.

19) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία   αιτείται την επίλυση θέµατος που
αφορά τη διδασκαλία της δεύτερης ξένης γλώσσας στη δηµόσια
εκπαίδευση.

20) Οι Βουλευτές, Β’ Αθηνών κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΑΡΑΣ και Α’
Θεσσαλονίκης κ. ΓΑΒΡΙΗΛ ΑΒΡΑΜΙΔΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε
την οποία  η Πανελλήνια Ένωση Κεραµιστών Αγγειοπλαστών εκ-
φράζει την αντίθεσή της στην απόφαση εκποίησης του Ελληνι-
κού Κέντρου Αργιλοµάζης.

21) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Πολυτεκνική Παρέµβαση Πα-
τρών και Περιχώρων αιτείται τη λήψη µέτρων για τη στήριξη των
πολύτεκνων οικογενειών.

22) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Εκπρόσωπος των Εργαζοµένων
στο ΔΣ των ΕΑΣ ΑΒΕΕ (ΕΒΟ-ΠΥΡΚΑΛ) εκφράζει την αντίθεσή του
στην προσπάθεια  απαξίωσης της  µοναδικής ελληνικής εται-
ρείας παραγωγής πυροµαχικών και οπλικών συστηµάτων, µε

απώτερο στόχο την ιδιωτικοποίησή της.

23) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Κρητών Ελληνικού
«Ο Ψηλορείτης» και η Ένωση Ποντίων Σουρµένων διαµαρτύρον-
ται για εκδίωξη από τις εγκαταστάσεις τους στην πρώην αµερι-
κανική βάση του Ελληνικού, από την «ΕΛΛΗΝΙΚΟ Α.Ε.».

24) Οι Βουλευτές, Δωδεκανήσου κ. ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΑΚΗΣ και Κυ-
κλάδων κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία  η Περιφερειακή ‘Ενωση Δήµων Νοτίου Αιγαίου αιτείται
την επίλυση προβληµάτων λόγω συγχώνευσης δηµοσίων οικο-
νοµικών υπηρεσιών, καθώς και υποβάθµισης της λειτουργίας
κρατικών υπηρεσιών στα νησιά του Αιγαίου.

25) Οι Βουλευτές, Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥ-
ΛΟΣ και Αιτωλοακαρνανίας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ κατέθεσαν
αναφορά µε την οποία  ο  κ. Δηµήτριος Νικολακόπουλος διαµαρ-
τύρεται για τη µη πρόσληψή του, ως ωροµίσθιου εκπαιδευτικού
στην ΕΠΑΣ Μαθητείας ΟΑΕΔ Πάτρας.

26) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµος Οιχαλίας Νοµού Μεσ-
σηνίας αιτείται την ένταξη και  του Δήµου Οιχαλίας στη ρύθµιση
για την ίδρυση Γραφείων Εξυπηρέτησης Πολιτών για φορολογι-
κές υπηρεσίες.

27) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  το Δίκτυο Φορέων Ψυχοκοινω-
νικής Αποκατάστασης και Ψυχικής Υγείας «Αργώ» αιτείται την
άµεση  επίλυση θεµάτων που αφορούν τη λειτουργία, την παρα-
κολούθηση, τη διαχείριση και τη χρηµατοδότηση των Μονάδων
Ψυχικής Υγείας των νοµικών προσώπων ιδιωτικού δικαίου.

28) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Περιφερειακή Ένωση Τριτέ-
κνων Πελοποννήσου αιτείται τη λήψη µέτρων για τη στήριξη των
τρίτεκνων οικογενειών.

29) Ο Βουλευτής Ξάνθης κ. ΧΟΥΣΕΙΝ ΖΕΪΜΠΕΚ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία  η Επιτροπή εκπροσώπησης κατοίκων οικι-
σµού Ξάνθης IV, Εργατικών Κατοικιών Νεάπολης Ξάνθης αιτείται
τον ορισµό λογικού τιµήµατος για την έκδοση οριστικών τίτλων
ιδιοκτησίας για τις εργατικές κατοικίες του οικισµού.

30) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Φίλων Ασθενών µε Ανο-
σοανεπάρκειες και Παιδιατρικής Ανοσολογίας αιτείται την άµεση
επίλυση του προβλήµατος διάθεσης της γ-σφαιρίνης στους
ασθενείς µε πρωτοπαθείς ανοσοανεπάρκειες.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 1135/29-08-2012 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Φωτίου Θεανώς, Βαµβακά Ευγενίας (Τζένης), Γεωργο-
πούλου-Σαλτάρη Ευσταθίας (Έφης), Δριτσέλη Παναγιώτας, Κα-
νελλοπούλου Μαρίας, Καρά Γιουσούφ Αϊχάν, Κουράκη Αναστα-
σίου (Τάσου), Μαντά Χρήστου και Πάντζα Γεωργίου δόθηκε µε
το υπ’ αριθµ. 110396/ΙΗ ΕΞ/20-09-2012 έγγραφο από τον Υφυ-
πουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού
η ακόλουθη απάντηση:
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2. Στην µε αριθµό 1137/29-08-2012 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Μαρκογιαννάκη Χρήστου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 110394/ΙΗ ΕΞ/

20-09-2012 έγγραφο από τον Υφυπουργό Παιδείας και Θρησκευ-
µάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού η ακόλουθη απάντηση:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο
αναφορών και ερωτήσεων της Τρίτης 23 Οκτωβρίου 2012.

Α. ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1641/13-9-2012 ερώτηση του Βουλευτή Δρά-
µας  της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δηµητρίου Κυριαζίδη προς τον
Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την ιατροφαρµακευτική περίθαλψη
των ασφαλισµένων του ΟΑΕΕ που αδυνατούν, λόγω κρίσης, να
καταβάλλουν τις εισφορές τους.

2. Η µε αριθµό 974/23-8-2012 ερώτηση του Βουλευτή Κερκύ-
ρας  του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς – Ενωτικού Κοι-
νωνικού Μετώπου κ. Στέφανου Σαµοΐλη προς τον Υπουργό
Οικονοµικών, σχετικά µε το εργασιακό καθεστώς των πρώην ερ-
γαζοµένων του Καζίνο Κέρκυρας και νυν εργαζοµένων της ΕΤΑΔ
ΑΕ.

3. Η µε αριθµό 1350/6-9-2012 ερώτηση του Βουλευτή Ιωαννί-
νων του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Μιχαήλ Κασσή
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τις εξελίξεις στο
θέµα της πώλησης του ποσοστού της ΑΤΕ στην εταιρεία «ΔΩ-
ΔΩΝΗ ΑΕ».

4. Η µε αριθµό 935/56/22-8-2012 ερώτηση και αίτηση κατάθε-
σης εγγράφων του Βουλευτή Επικρατείας  του Λαϊκού Συνδέ-
σµου – Χρυσή Αυγή κ. Χρήστου Παππά προς τον Υπουργό
Εθνικής Άµυνας, σχετικά µε την οικονοµική διείσδυση των Τούρ-
κων επιχειρηµατιών στα λιµάνια του Αιγαίου.

5. Η µε αριθµό 1297/4-9-2012 ερώτηση του Βουλευτή Αχαΐας

της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Νικολάου Τσούκαλη προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τη διαφυγή φορολογικών εσό-
δων από καθυστέρηση στους ελέγχους σκαφών αναψυχής.

6. Η µε αριθµό 1717/17-9-2012 ερώτηση του Βουλευτή Αιτω-
λοακαρνανίας   του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας  κ. Νι-
κολάου Μωραΐτη προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Πρόνοιας, σχετικά µε τις συνθήκες εργασίας στις
ιχθυοκαλλιέργειες της Αιτωλοακαρνανίας.

Β. ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 5 του   Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 804/16-8-2012 ερώτηση του Βουλευτή Ευβοίας
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς – Ενωτικού Κοινωνι-
κού Μετώπου κ.   Ευάγγελου Αποστόλου προς τον Υπουργό Ανά-
πτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων, σχετικά µε δηµοσιεύµατα για άρση της απαγόρευσης
πλειστηριασµών ακινήτων αξίας µέχρι 200.000 ευρώ.

Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Πρωθυ-
πουργός και Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Αντώνιος Σαµαράς µε επιστολή που απέστειλε
προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Ευάγγελο Μεϊµαράκη, µας
γνωστοποιεί ότι ο Βουλευτής Φθιώτιδας κ. Νικόλαος Σταυρογιάν-
νης τίθεται εκτός Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρα-
τίας.

Η επιστολή καταχωρίζεται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης. 

(Η προαναφερθείσα επιστολή έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµεθα στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 450/16-10-2012 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Πέλλης της Νέας Δηµο-
κρατίας κ. Ιορδάνη Τζαµτζή προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, Αν-
ταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά
µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων στο οδικό δίκτυο του
Νοµού Πέλλης.  

Το λόγο έχει ο κ. Τζαµτζής για δύο λεπτά. 
ΙΟΡΔΑΝΗΣ ΤΖΑΜΤΖΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.  
Το θέµα στο οποίο αναφερόµαστε σήµερα το έχουµε συζητή-

σει πάρα πολλές φορές σ’ αυτήν την Αίθουσα. Προσωπικά έχω
απασχολήσει την Εθνική Αντιπροσωπεία γι’ αυτό το κοµµάτι της
εθνικής οδού Θεσσαλονίκης-Έδεσσας-όρια Νοµού Φλώρινας,
δυστυχώς, πάρα πολλές φορές.

Κύριε Πρόεδρε, η εθνική οδός Θεσσαλονίκης-Έδεσσας είναι
η µόνη εθνική οδός η οποία λειτουργεί και υφίσταται σήµερα
πάνω στις χαράξεις που έγιναν στις αρχές του 20ού αιώνα. Είναι
ένας δρόµος «καρµανιόλα», ένας δρόµος που σε πολλά σηµεία
έχει πολύ επικίνδυνες στροφές, ένας δρόµος ο οποίος έχει σο-
βαρότατα προβλήµατα. Για το λόγο αυτό, έχουν χάσει τη ζωή
τους τετρακόσιοι και πλέον άνθρωποι, ενώ περισσότεροι από χί-
λιοι είναι οι τραυµατίες σε δύο χιλιάδες και πλέον τροχαία ατυ-
χήµατα. 

Ενώ το τµήµα παράκαµψη Γιαννιτσών ήταν ενταγµένο µε ώρι-
µες µελέτες, είχε διακηρυχθεί –το ήξεραν όλοι- και ήταν έτοιµο
να γίνει η δηµοπράτησή του, ξαφνικά απεντάχθηκε και τα χρή-
µατα αυτά, τα 120 εκατοµµύρια ευρώ, πήγαν σε εσωτερικό πε-
ριφερειακό δρόµο της Θεσσαλονίκης. 

Σήµερα, λοιπόν, καταγγέλλω ακριβώς αυτό το πράγµα, την
απένταξη του έργου. Βέβαια, κύριε Υπουργέ, θα πρέπει να ξεκα-
θαρίσω ότι αυτό δεν έγινε επί θητείας σας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, καταθέτω στη Βουλή τα σχετικά έγγραφα. Κα-
ταθέτω την απένταξη του έργου µε ηµεροµηνία 19-4-2012, πα-
ραµονές εκλογών -ουσιαστικά µέσα στην προεκλογική περίοδο-
και τις δύο αποφάσεις οι οποίες βεβαιώνουν ότι τα χρήµατα τα
οποία έπρεπε να πάνε στο τµήµα παράκαµψη Γιαννιτσών της
εθνικής οδού Θεσσαλονίκης-Έδεσσας, πήγαν σε εσωτερικό
δρόµο µέσα στη Θεσσαλονίκη. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιορδάνης Τζαµτζής καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η Πέλλα είναι ένας νοµός πραγµατικά σε αποµόνωση, δυστυ-
χώς, κύριε Υπουργέ. Δεν είχε γίνει πρόβλεψη για σύνδεση µε την
Εγνατία Οδό και ήρθε ο Σουφλιάς να χρηµατοδοτήσει τις µελέ-
τες γι’ αυτόν το δρόµο. 

Η Πέλλα δεν έχει εθνική οδό. Δεν µπορεί δηλαδή να επικοινω-
νήσει µε άνεση µε το φυσικό της κέντρο, που είναι η Θεσσαλο-
νίκη. Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι ότι από τη Θεσσαλονίκη
ουσιαστικά σε µία ώρα είσαι στα Γρεβενά, ενώ για να ανέβεις
στην Έδεσσα, κάνεις µιάµιση ώρα. 

Είµαστε, λοιπόν, ένας νοµός κυριολεκτικά σε αποµόνωση και
αυτό που ζητούµε από εσάς, κύριε Υπουργέ,  είναι να αναλάβετε
την πρωτοβουλία να ενταχθεί το έργο ξανά στο πλαίσιο του
τοµέα προσπελασιµότητας του Υπουργείου, για να µπορέσει να
υλοποιηθεί το έργο αυτό, γιατί µε ώριµες µελέτες είναι έτοιµο
για δηµοπράτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Πριν απαντήσει ο
Υπουργός, κ. Σταύρος Καλογιάννης, θα ήθελα να κάνω µία ανα-
κοίνωση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου  και τον τρόπο
οργάνωσης  και λειτουργίας  της Βουλής εβδοµήντα εννέα µα-
θητές και µαθήτριες και τέσσερις εκπαιδευτικοί από το 3ο Γενικό

Λύκειο Καρδίτσας. 
Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο  για τρία λεπτά. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός  Ανά-

πτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Θα δώσω ορισµένα στοιχεία για το έργο το οποίο συζητάµε,
δηλαδή για την παράκαµψη Γιαννιτσών. Σε γενικές γραµµές τα
πράγµατα έχουν έτσι όπως τα ανέφερε ο κύριος συνάδελφος. 

Το καλοκαίρι του 2010 και συγκεκριµένα τον Ιούλιο, µε κοινή
υπουργική απόφαση εκχωρήθηκαν από το ΠΕΠ  Μακεδονίας –
Θράκης στη Διαχειριστική Αρχή του Επιχειρησιακού Προγράµ-
µατος «Ενίσχυση της Προσπελασιµότητας» πόροι ύψους 101
εκατοµµυρίων ευρώ  για ένταξη συγκοινωνιακών έργων στο
ΠΕΠ, αγαπητέ συνάδελφε. 

Τον  Απρίλιο του 2011 υποβλήθηκε από την Περιφέρεια Κεν-
τρικής Μακεδονίας στη Διαχειριστική  Αρχή του Προγράµµατος
«Ενίσχυση της Προσπελασιµότητας» πρόταση για ένταξη της πα-
ράκαµψης Γιαννιτσών µε συγχρηµατοδοτούµενη δηµόσια δα-
πάνη  113 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Η Διαχειριστική Αρχή αξιολόγησε θετικά όσον αφορά τη σκο-
πιµότητα και την ωριµότητά του το συγκεκριµένο έργο, προκει-
µένου να το εντάξει στο ΠΕΠ Μακεδονίας – Θράκης. 

Τον Ιούνιο του 2011  απέστειλε το σχετικό φάκελο για σύµ-
φωνη γνώµη –αυτό που στην τεχνική ορολογία λέµε «για συντο-
νισµό»- στην Ειδική Υπηρεσία Συντονισµού, καθώς  επρόκειτο για
έργο µεγαλύτερο των 50 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Σύµφωνα µε τα κριτήρια του Συστήµατος Διαχείρισης και
Ελέγχου των Προγραµµάτων του ΕΣΠΑ για την ένταξη ενός
έργου, είναι απαραίτητη η ύπαρξη οριστικής µελέτης οδοποιίας
και προµελετών τεχνικών έργων, τα οποία και διέθετε το προτει-
νόµενο έργο. Δεν υπήρχαν, όµως, οι οριστικές µελέτες των τε-
χνικών, δηλαδή των γεφυρών που είναι αναγκαίες για το
συγκεκριµένο έργο, οι οποίες µε πρωτοβουλία της Διαχειριστι-
κής Αρχής του Προγράµµατος «Ενίσχυση της Προσπελασιµότη-
τας» περιελήφθησαν ως ξεχωριστό υποέργο στην προς έκδοση
απόφαση ένταξης, προκειµένου να εκπονηθούν και να προχωρή-
σει η προέγκριση δηµοπράτησής του από την αρµόδια Διαχειρι-
στική Αρχή της Περιφέρειας Κεντρικής Μακεδονίας. 

Τον Ιούλιο του 2011 ζητήθηκαν από την Ειδική Υπηρεσία Συν-
τονισµού  συµπληρωµατικά στοιχεία για το έργο, τα οποία και
δόθηκαν αρµοδίως. Λόγω, όµως, µη ανταπόκρισης από την Ει-
δική Υπηρεσία Συντονισµού η Διαχειριστική Αρχή της Προσπε-
λασιµότητας επανήλθε µε σειρά εγγράφων τον Οκτώβριο του
2011, τον Ιανουάριο και το Μάρτιο του 2012.  

Τον Απρίλιο του 2012 η Ειδική Υπηρεσία Συντονισµού γνωµο-
δότησε αρνητικά για την ένταξη του συγκεκριµένου έργου στο
ΠΕΠ Μακεδονίας – Θράκης, µε την αιτιολογία ότι διαφαινόταν
από το τεχνικό δελτίο της πράξης ανωριµότητα του έργου  και
εκφραζόταν η επισφάλεια όσον αφορά τη λειτουργική ολοκλή-
ρωσή του εντός των χρονικών πλαισίων του προγράµµατος. Νο-
µίζω –αν κατάλαβα καλά- ότι το σχετικό έγγραφο το καταθέσατε
στα Πρακτικά. 

Στη συνέχεια η Διαχειριστική Αρχή απέρριψε, καθώς δεν είχε
κανένα άλλο περιθώριο, το συγκεκριµένο έργο. Αυτό είναι το
ιστορικό του έργου. Θα  σας δώσω κάποια πρόσθετα στοιχεία
στη δευτερολογία µου. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο κ. Τζαµτζής έχει

το λόγο για τρία λεπτά. 
ΙΟΡΔΑΝΗΣ ΤΖΑΜΤΖΗΣ: Κύριε Υπουργέ, αυτή είναι η πορεία

του έργου. Έτσι, φθάσαµε µετά από αυτό το κόψιµο να έρθουµε
όλοι από το Νοµό Πέλλας –Βουλευτές, δήµαρχοι, αντιπεριφερει-
άρχης- να σας δούµε, να έρθουµε να συναντήσουµε τον
Υπουργό Ανάπτυξης κ. Χατζηδάκη, για να µπορέσουµε να πετύ-
χουµε, επιτέλους, θετικό αποτέλεσµα, θετικό αποτέλεσµα για το
αυτονόητο.

Αυτήν τη στιγµή στην Πέλλα δεν λέµε ότι επαιτούµε, αλλά
απαιτούµε από αυτήν την πολιτεία, από αυτήν την Κυβέρνηση,
από το κράτος επιτέλους να αποκτήσουµε το αυτονόητο. Όλοι
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οι υπόλοιποι νοµοί γύρω από τη Θεσσαλονίκη είτε έχουν και-
νούργιο δρόµο είτε έχουν εθνική οδό είτε έχουν βελτιώσει το δί-
κτυό τους. Μόνο η Πέλλα είναι αυτή που δεν έχει εθνική οδό.
Αυτό είναι απαράδεκτο και  πρέπει να γίνει κατανοητό απ’ όλους. 

Απευθυνόµαστε σε εσάς γιατί ξέρετε πολύ καλά ότι και ωρι-
µότητα του έργου υπήρχε και µελέτες υπήρχαν. Όλα τα υπό-
λοιπα που θέτουν από τη Θεσσαλονίκη, είτε η ενδιάµεση
διαχειριστική αρχή είτε κάποιοι παράγοντες, είναι προφάσεις εν
αµαρτίαις. Θέλουν ουσιαστικά το έργο από την Πέλλα να φύγει
και να γίνει εσωτερικός δρόµος της Θεσσαλονίκης. Όταν η
Πέλλα δεν έχει εθνική οδό κάποιοι θέλουν να βελτιώσουν κατα-
στάσεις µέσα στον ίδιο το νοµό. Ε, νισάφι πλέον! 

Ζητούµε τη δική σας παρέµβαση, γιατί ξέρετε πολύ καλά ότι
έχει παιχτεί ένα παιχνίδι εδώ. Ενώ το έργο είχε κριθεί ώριµο µέχρι
πρότινος, ξαφνικά και ενώ ήταν έτοιµο να δηµοπρατηθεί, το έργο
απεντάχθηκε. Το έργο θα γίνει εσωτερικός δρόµος της Θεσσα-
λονίκης. Ξαφνικά κρίθηκε ότι υπάρχει πιθανή ανωριµότητα στο
έργο. 

Αυτά για µένα είναι απαράδεκτα, για να µην τα χαρακτηρίσω
καραγκιοζιλίκια κάποιων ανθρώπων. 

Γι’ αυτό απευθυνόµαστε όλοι προς εσάς. Και λέω όλοι, γιατί
εάν έλθετε στην Πέλλα, ξέρετε πολύ καλά ποια θα είναι η θέση
του κόσµου. Ταυτόχρονα ξέρετε και τη θέση όλων των συναδέλ-
φων εδώ στο Κοινοβούλιο, γιατί σας έχουµε συναντήσει. 

Πρέπει πάση θυσία να υπάρξει παρέµβαση για να µη χαθεί και
η τελευταία ευκαιρία γι’ αυτόν τον δρόµο. Το κοµµάτι αυτό, η πα-
ράκαµψη Γιαννιτσών, θα δώσει τη δυνατότητα έστω και ένα µε-
γάλο τµήµα του Νοµού Πέλλης να µπορεί να βγαίνει στην εθνική
οδό χωρίς φόβο να σκοτωθεί κάποιος, χωρίς φόβο να συµβεί
τροχαίο ατύχηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το λόγο έχει ο κύ-
ριος Υπουργός για τρία λεπτά. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-
πτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, όπως σωστά λέτε, εκτιµώ ότι έχουµε εξαντ-
λήσει το θέµα στις συζητήσεις. Έχουµε συναντηθεί το τελευταίο
διάστηµα τουλάχιστον δέκα φορές και µε εσάς και µε όλους τους
εκλεκτούς συναδέλφους από το νοµό, µε αντιπεριφερειάρχες,
µε εκπροσώπους φορέων κ.λπ.. 

Τα πράγµατα όµως είναι απλά. Κατά την άποψη του Υπουρ-
γείου, το έργο είχε ωριµότητα. Και το σηµερινό Υπουργείο Ανά-
πτυξης και Υποδοµών έχει εντάξει αντίστοιχα έργα που βρί-
σκονταν στην ίδια φάση ωριµότητας µε την παράκαµψη Γιαννι-
τσών. Δυστυχώς η απάντηση από τον τότε αρµόδιο Υπουργό –
δεν το κρίνω αυτό- ήταν αρνητική. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.
Έτσι δεν εντάχθηκε το έργο. 

Σήµερα γνωρίζετε πολύ καλά ότι η Περιφέρεια Κεντρικής Μα-
κεδονίας βρίσκεται στη φάση, µέσω ανάθεσης ενός διαγωνι-
σµού, να εκπονήσει τις µελέτες των τεχνικών έργων, τις µελέτες
των γεφυρών. Αν δεν απατώµαι µάλιστα, χρειάζεται ένα χρονικό
διάστηµα της τάξεως των τεσσάρων µηνών για να ολοκληρω-
θούν αυτές οι µελέτες. 

Πρέπει λοιπόν να ολοκληρωθούν οι συγκεκριµένες µελέτες –
δεν υπάρχει κανένα άλλο περιθώριο σε αυτήν τη φάση- και αµέ-
σως µετά να δούµε τι µπορούµε να κάνουµε για το έργο. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Θα συζητηθεί η δεύ-

τερη µε αριθµό 469/16-10-2012 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή Ζακύνθου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς-Ενωτικού Κοινωνικού Μετώπου κ. Σταύρου Κοντονή
προς τους Υπουργούς Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πο-
λίτη και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την αν-
τιµετώπιση των προβληµάτων που δηµιουργήθηκαν από τις
πυρκαγιές στη Ζάκυνθο. 

Ο κ. Κοντονής έχει το λόγο. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ : Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι συνάδελφοι, κατά την τρέχουσα θερινή περίοδο δοκι-

µάστηκε η χώρα από τις πυρκαγιές, κυρίως όµως η Ζάκυνθος και
η Χίος.

Θέλω να πω ότι στη Ζάκυνθο  από την αρχή της τουριστικής

περιόδου µέχρι τέλος Αυγούστου είχαµε εβδοµήντα πυρκαγιές.
Είναι απορίας άξιο ότι οι είκοσι-είκοσι πέντε δασικές πυρκαγιές
ήταν µεταξύ 15-25 Αυγούστου. Είναι φανερό ότι επρόκειτο περί
έργου άθλιων εµπρηστών, οι οποίοι όµως βασίζουν την τακτική
τους αυτή -γιατί δεν είναι φετινό φαινόµενο, απλά φέτος ξεπέ-
ρασε κάθε όριο- στις ανεπάρκειες και τις δυσλειτουργίες της πυ-
ροσβεστικής υπηρεσίας και των µέτρων πυροπροστασίας. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε έγγραφα, που σας έχουν αποσταλεί από
την ίδια την πυροσβεστική υπηρεσία, που προτείνει να αναβαθ-
µιστεί το κλιµάκιο της Ζακύνθου από 3ης τάξεως σε 1ης τάξεως,
δηλαδή, να  υπηρετούν εκατόν δέκα πυροσβέστες αντί τριάντα
τεσσάρων πυροσβεστών –που δεν υπηρετούν ούτε αυτοί, διότι
υπάρχουν µεταθέσεις, αποσπάσεις κ.ο.κ.. Αυτές είναι οι πραγ-
µατικές ανάγκες της Ζακύνθου.

Δεν υπήρξαν καθ’ όλη την περίοδο έργα πυροπροστασίας, γι’
αυτό για πρώτη φορά, κύριοι συνάδελφοι, κινδύνεψαν χωριά. Αν
σώθηκαν, σώθηκαν από τον αγώνα που έδωσαν οι πυροσβέστες
που υπηρετούσαν στη Ζάκυνθο, αλλά και οι άλλοι που ήρθαν από
άλλες περιοχές της Ελλάδας, οι οποίοι αγωνίστηκαν µε αίσθηµα
ευθύνης και αυταπάρνησης. Οφείλουµε αυτό να το αναγνωρί-
σουµε σήµερα στην Εθνική Αντιπροσωπεία. 

Δυστυχώς, κύριοι συνάδελφοι, δεν πρέπει να αισθανόµαστε
καθόλου περήφανοι για το γεγονός ότι λειτουργούσαν την πε-
ρίοδο εκείνη των πυρκαγιών έντεκα από τα είκοσι ένα πυροσβε-
στικά αεροπλάνα. Δεν πρέπει να αισθανόµαστε καθόλου
ικανοποιηµένοι από το γεγονός ότι το 50% της δύναµης που υπη-
ρετεί στη Ζάκυνθο είναι πυροσβέστες πενταετούς θητείας, οι
οποίοι δεν εργάζονται τις αργίες και τις νυχτερινές ώρες. Κατα-
λαβαίνετε ότι οι εµπρηστές άνετα κάνουν το έργο τους και άνετα
επιτελούν αυτήν την ολοκληρωτική καταστροφή που είχαµε
φέτος στη Ζάκυνθο η οποία ήταν είκοσι χιλιάδες στρέµµατα,
κύριε Υπουργέ. Ήταν κατά κύριο λόγο ο δασικός όγκος της Ζα-
κύνθου στο βόρειο µέρος, αλλά και καλλιέργειες, ελιές, αµπέλια,
µελίσσια κ.ο.κ..

Θέλω να πω ότι εδώ υπάρχει άµεση ανάγκη. 
Ρωτάµε τον κύριο Υπουργό: Προτίθεται η Κυβέρνηση να ανα-

βαθµίσει το κλιµάκιο της Ζακύνθου σε 1ης τάξεως; 
Θα ληφθούν εκείνα τα αντιπληµµυρικά έργα τα οποία έχει

ανάγκη σήµερα ο τόπος για να µην πνιγεί µετά τις πυρκαγιές; 
Θα υπάρξουν οι  νόµιµες αποζηµιώσεις στους δικαιούχους;
Κλείνω εδώ και θα επανέλθω στη δευτεροµιλία µου. 
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Στην επίκαιρη ερώ-

τηση θα απαντήσει ο Υπουργός Δηµοσίας Τάξης, κ. Νικόλαος
Δένδιας.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για τρία λεπτά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Δηµόσιας Τάξης και Προ-

στασίας του Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς πριν κάνω µια ευρύτερη τοποθέτηση, ας µου επι-

τρέψει ο κύριος συνάδελφος να του πω κάποιους αριθµούς, που
δεν συµφωνούν απολύτως µε τους αριθµούς που µας είπε. 

Εµένα η υπηρεσία µού λέει ότι στη Ζάκυνθο υπηρετούν εβδο-
µήντα εφτά άτοµα, καίτοι οργανική θέση κατέχουν τριάντα πέντε
άτοµα, δηλαδή,  υπερδιπλάσια δύναµη. 

Επίσης, υπάρχει ένα πυροσβεστικό κλιµάκιο στο Δήµο Ελατίων
είκοσι τριών ατόµων. Δεν  προβλέπεται εκεί οργανική δύναµη.
Αυτό σηµαίνει εκατό άτοµα. 

Αν προσθέσουµε και δεκαοχτώ εποχικούς πυροσβέστες, αυτό
σηµαίνει ότι έχουµε εκατόν δεκαοχτώ πυροσβέστες.

Άρα στην πράξη η υπάρχουσα δύναµη συνιστά δύναµη 1ης τά-
ξεως έστω και αν δεν ονοµάζεται έτσι.

Πράγµατι υπήρχε θέµα σε όλη τη χώρα και όχι µόνο στη Ζά-
κυνθο. Είχα ευθέως πει στην ελληνική κοινωνία από την αρχή του
καλοκαιριού, την κατάσταση -της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας,
των τεχνικών µέσων, των δυνατοτήτων και του δόγµατος πυρό-
σβεσης, θα µου επιτρέψετε να πω. 

Το µόνο που έχω να πω σε αυτήν τη φάση, πριν κάνω µια γενι-
κότερη τοποθέτηση, είναι ότι έχω δώσει εντολή στις υπηρεσίες
σε όσους έχει ασκηθεί ποινική δίωξη για εµπρησµό είτε εξ αµε-
λείας είτε εκ προθέσεως, πλην της ποινικής δίωξης να τους
ασκηθεί και αγωγή για αποζηµίωση.  Υπερβαίνουν τους διακόσι-
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ους πενήντα, αν ενθυµούµαι καλώς, γιατί σας το λέω απέξω.
Μπορεί να κάνω κάποιο λάθος στις δεκάδες.

Έχουν γίνει λεπτοµερείς υπολογισµοί των εκτάσεων που µε
φερόµενη υπευθυνότητα του καθενός κατηγορουµένου έχουν
καεί, των ωρών που έχει διαθέσει το Πυροσβεστικό Σώµα, των
µέσων που διετέθησαν και του κόστους αυτών των µέσων, ώστε
ο καθένας να γνωρίζει, τι κοστίζει η αµέλειά του στο ελληνικό
κράτος. 

Διότι, µέχρι τώρα, αυτό, το οποίο συνέβαινε, αγαπητέ κύριε
συνάδελφε, ήταν να πηγαίνουν στο δικαστήριο κατηγορούµενοι
-ιδίως οι εξ αµελείας- να τιµωρούνται µε ολιγόµηνη φυλάκιση, να
τους δίνεται αναστολή, να πηγαίνουν στο σπίτι τους και να επα-
ναλαµβάνουν πιθανότατα το χαριτωµένο αυτό «σπορ» και το επό-
µενο καλοκαίρι. Αυτό, τουλάχιστον, θεωρώ ότι µε αυτήν τη
µέθοδο µπορεί να περιοριστεί. Εν πάση περιπτώσει όµως είναι
και θέµα δικαίου. 

Επί της ευρύτερης –γιατί κάνατε και µια ευρύτερη τοποθέ-
τηση- τοποθέτησης θα σας απαντήσω στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το λόγο έχει ο κ.
Κοντονής για τρία λεπτά.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όσον αφορά τους αριθµούς που δώσατε, των

υπηρετούντων στη Ζάκυνθο, σας ενηµερώνω ότι έχει ήδη απο-
σταλεί από τις 20 Ιουλίου 2012 στο γραφείο σας, µε αριθµό πρω-
τοκόλλου 18, έγγραφο της Ένωσης Υπαλλήλων Πυροσβεστικού
Σώµατος Περιφέρειας Δυτικής Ελλάδας, Κεφαλληνίας-Ζακύνθου
όπου σας αναφέρει επ’ ακριβώς, πόσοι υπηρετούν στο Νοµό Ζα-
κύνθου. 

Οι αριθµοί που δώσατε σήµερα –εγώ νοµίζω ότι το κάνατε κα-
λόπιστα, δε θέλατε να αποπροσανατολίσετε- δεν είναι σωστοί.
Σωστοί είναι οι αριθµοί που σας ανέφερα. Σας παρακαλώ πάρα
πολύ, µε ιδιαίτερη προσοχή να δείτε αυτό το θέµα, διότι αντιλαµ-
βάνοµαι σήµερα ότι άλλη εικόνα έχει το Υπουργείο για την Πυ-
ροσβεστική Υπηρεσία Ζακύνθου και άλλη είναι η πραγµατική
εικόνα. 

Το δεύτερο, κύριε Υπουργέ, που ήθελα να σας πω είναι το
εξής: Αντιλαµβάνοµαι από την απάντηση που µας δώσατε, ότι η
προστασία των δασών και του πληθυσµού της Ζακύνθου βρίσκε-
ται πλέον στον αυτόµατο πιλότο. Εκτός του ότι καήκαµε, θα πρέ-
πει και να πληµµυρίσουµε; Διότι, δεν δώσατε καµµία απάντηση,
σχετικά µε τα αντιπληµµυρικά έργα, τα οποία πρέπει να προκύ-
ψουν και καµµία απάντηση δεν άκουσα σχετικά µε τις υπερ-ανα-
γκαίες –θα έλεγα- δαπάνες που πρέπει να γίνουν σ’ αυτόν τον
τοµέα. 

Θα ήθελα να σας τονίσω, κύριε Υπουργέ, ότι πέρυσι τα λά-
στιχα των πυροσβεστικών οχηµάτων ήταν δωρεά της Μητρόπο-
λης Ζακύνθου. Με αυτόν τον τρόπο, κύριοι συνάδελφοι, δε
µπορούµε να µιλάµε για στελέχωση της Πυροσβεστικής Υπηρε-
σίας, δε µπορούµε να µιλάµε για προστασία του κοινού, των αν-
θρώπων, των κατοίκων της Ζακύνθου, αλλά και για προστασία
του δασικού πλούτου του νησιού. 

Θα ήθελα επίσης να τονίσω το εξής, κύριε Υπουργέ: Γίνονται
τεράστιες δαπάνες κάθε καλοκαίρι, µεταφοράς προσωπικού
προς τις πυρόπληκτες περιοχές. Εάν αξιολογήστε αυτά τα κον-
δύλια, εάν τα βάλετε κάτω και δείτε πόσο κοστίζει στο ελληνικό
κράτος αυτή η διαδικασία, θα αντιληφθείτε ότι είναι προτιµότερο
να υπάρχει ένα µόνιµο προσωπικό, το οποίο θα λειτουργεί καθ’
όλον το χρόνο και καθ’ όλο το εικοσιτετράωρο. 

Τονίζω αυτό το τελευταίο το «καθ’ όλο το εικοσιτετράωρο»,
γιατί, κύριε Υπουργέ, οι πυροσβέστες της πενταετούς θητείας,
οι οποίοι δεν πρέπει να εργάζονται τις αργίες και τις νυχτερινές
ώρες, παρά ταύτα, υπερβάλλοντας εαυτούς, εργάζονται και πα-
ρέχουν ένα έργο, το οποίο θα πρέπει να εκτιµηθεί δεόντως από
την υπηρεσία. Οι άνθρωποι αυτοί εργάζονται µε αυταπάρνηση
και µάλιστα εργάζονται δωρεάν. 

Θα έλεγα λοιπόν ότι προς αυτήν την κατεύθυνση το Υπουργείο
θα πρέπει να δώσει ιδιαίτερο βάρος. Εκτός, κύριε Υπουργέ, εάν
θέλετε αυτούς τους ανθρώπους εργαζοµένους και µη αµειβοµέ-
νους. Διότι, εάν συµβαίνει αυτό το πράγµα, αυτό αποτελεί ανη-
θικότητα. 

Τέλος θα ήθελα να σας πω, κύριε Υπουργέ και κύριοι συνά-

δελφοι, ότι είναι φυσιολογικό να συµβαίνει αυτό που συµβαίνει
και στη Ζάκυνθο και στη Χίο και στην υπόλοιπη Ελλάδα, διότι
πλέον δεν χορεύει µόνο η Ελλάδα, αλλά «καίγεται» κατά κυριο-
λεξία, στους ρυθµούς του µνηµονίου. 

Με τέτοιες δαπάνες, όπως έχουν εξαγγελθεί και όπως έχουν
κατανεµηθεί, είναι βέβαιο, κύριε Υπουργέ, όσες αγωγές και αν
κατατεθούν, όσες µηνύσεις και αν υπάρξουν, όσες καταδίκες κι
αν προκύψουν, σε κάθε περίπτωση του χρόνου τέτοια εποχή, θα
βρισκόµαστε στην ίδια δυσάρεστη θέση. Εάν δεν βρεθούµε στη
θέση αυτή, θα είναι, γιατί θα έχει καεί το σύµπαν. Εάν όµως θέ-
λουµε να προστατεύσουµε τα ελάχιστα, µπορείτε –και πρέπει-
να πάρετε τα αναγκαία µέτρα, τα οποία σας προτείναµε και τα
οποία είναι το κτηµατολόγιο, το να µην υπάρχουν αποχαρακτη-
ρισµοί, να µη δίδονται άδειες υλοτοµίας σε αυτές τις περιοχές. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το λόγο έχει ο

Υπουργός Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη, κ. Δέν-
διας, για τρία λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Δηµόσιας Τάξης και Προ-
στασίας του Πολίτη): Κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε να πω
στον αγαπητό κύριο συνάδελφο ότι πράγµατι δεν απήντησα στη
δεύτερη και τρίτη ερώτησή του, διότι δεν αφορά την καθ’ ύλην
αρµοδιότητα τού Υπουργείου και ειλικρινώς σας λέω ότι ουδέ-
ποτε αναµειγνύοµαι σε θέµατα τα οποία δεν γνωρίζω καλώς. 

Ως προς τα θέµατα των αριθµών, σας διαβεβαιώ ότι θα τα
ελέγξω και έστω και κατ’ ιδίαν ή εγγράφως θα σας ενηµερώσω. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ: Εάν θέλετε, έχω το έγγραφο και σας
το καταθέτω.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σταύρος Κοντονής καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Δηµόσιας Τάξης και Προ-
στασίας του Πολίτη): Ευχαριστώ πολύ, κύριε συνάδελφε. 

Θα το δω. Εγώ σας είπα αυτά που µου δίνει η υπηρεσία ως δυ-
νάµεις των υπηρετούντων. Δεν διεκδικώ την παντογνωσία και βε-
βαίως δεν έχω απόλυτη γνώση όλων των υπηρετούντων σε όλα
τα τµήµατα της χώρας. Φαντάζοµαι ότι το αντιλαµβάνεστε και
εσείς. Θα το ελέγξω και θα σας απαντήσω εάν υπάρχει κάτι ανα-
κριβές σε αυτό.

Επιτρέψτε µου να σας πω κάτι άλλο ευρύτερο, για το οποίο
ίσως έχει έννοια να κάνουµε µία συζήτηση. Υφίσταται ζήτηµα στη
χώρα στην πυρόσβεση. Το ερώτηµα είναι πώς αντιµετωπίζεται.
Έχω πει επανειληµµένως ότι το δόγµα πυρόσβεσης της χώρας
έχει καταλήξει στο να είναι αεροπυρόσβεση. Το µόνο πράγµα
που γίνεται κάθε φορά που υπάρχει µία πυρκαγιά, είναι να ση-
κώνει κανείς το τηλέφωνο και να λέει «στείλτε αεροπλάνα,
στείλτε ελικόπτερα». Αυτό δεν µπορεί να συνεχιστεί. 

Ένας παράγων, για τον οποίο δεν µπορεί να συνεχιστεί, είναι
τα οικονοµικά µας, αλλά δεν είναι και ο µόνος παράγων. Δεν είναι
δόγµα αποτελεσµατικό. Θα πρέπει να οδηγηθούµε σε ένα και-
νούργιο δόγµα, κυρίως πρόληψης. Νοµίζω ότι σε αυτό το πλαίσιο
µπορούµε να συµφωνήσουµε όλοι.

Το ερώτηµα τώρα είναι πώς αυτό µπορεί να επιτευχθεί. Θα
γίνει µία απόπειρα και θα το δείτε σε νόµο, ο οποίος θα κατατεθεί
και θα συζητηθεί και θα ψηφιστεί, όπως ελπίζω, αρκετά πριν τα
Χριστούγεννα, ο οποίος θα αφορά επί της αρχής κατ’ αρχάς -
γιατί µετά αυτά εξειδικεύονται µε προεδρικά διατάγµατα- µία
αναδιάρθρωση του Πυροσβεστικού Σώµατος. 

Μέσα από την αναδιάρθρωση του Πυροσβεστικού Σώµατος
µπορεί να υπάρξει και ουσιαστική παρέµβαση στην πρόληψη, η
οποία συνιστά υποχρέωση και της τοπικής αυτοδιοίκησης. Οι
πόροι που δίνονταν στην τοπική αυτοδιοίκηση ήταν 34 εκατοµ-
µύρια και τώρα, έχουν περιοριστεί στα 18 εκατοµµύρια. Δεν είναι
σηµαντικοί οι πόροι. Αφορούν τα περιαστικά δάση και αυτές τις
περιοχές. Εάν γίνει όµως ορθή χρήση τους και κυρίως επιµελη-
µένη, µε πιστοποίηση της χρήσης των χρηµάτων για το συγκε-
κριµένο σκοπό, νοµίζω ότι µπορούµε να πετύχουµε συγκεκριµένα
πράγµατα.

Ένας άλλος παράγων είναι ο εθελοντισµός, δηλαδή η ανά-
µειξη της κοινωνίας, η προσπάθεια να εµπλέξουµε την κοινωνία
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των πολιτών στην αντιµετώπιση των φαινοµένου των πυρκαγιών.
Εάν η κοινωνία δεν θελήσει να στηρίξει αυτήν την προσπάθεια,
κύριε συνάδελφε, δεν µπορούµε. Γενικά, πολύ λίγα πράγµατα
µπορεί να πετύχει ένα κράτος, εάν η κοινωνία δίπλα του αδιαφο-
ρεί και εναπόκειται µόνο στο στενό κρατικό µηχανισµό να διασώ-
ζει τα πράγµατα.

Είναι γνωστή και έχει κυκλοφορήσει στο ίντερνετ η πολύ στε-
νόχωρη φωτογραφία το καλοκαίρι µίας κοινωνικής συγκέντρω-
σης, ενός χορού, ο οποίος ελάµβανε χώρα και από πίσω
φαινόταν η πυρκαγιά που κατέβαινε. Αυτοί οι άνθρωποι αδιαφο-
ρούσαν. Διασκέδαζαν, όταν εκατόν πενήντα µέτρα πιο ‘κει άλλοι
συνάνθρωποί τους έδιναν αγώνα, για να προασπίσουν περιου-
σίες, φύση, περιβάλλον, ζωές, εάν θέλετε. 

Καταλήγοντας, αυτό το οποίο λέω, για να µην καταναλώνω
πολύ χρόνο, είναι ότι είναι χρήσιµο -και θα γίνει πολύ σύντοµα-
να κάνουµε µία ουσιαστική συζήτηση επί τη βάσει νοµοθετικής
πρωτοβουλίας που η Κυβέρνηση θα φέρει, για να δούµε πώς
πραγµατικά µπορούµε να βελτιώσουµε συνολικά και το Πυρο-

σβεστικό Σώµα ως τρόπο λειτουργίας. Είναι ένα Σώµα σχεδια-
σµένο παλιά, έντονα γραφειοκρατικό, µε πολλές διευθύνσεις. Θα
σας προτείνω και θα τα δείτε στην πράξη. 

Από την άλλη, πρέπει να βάλουµε στο παιχνίδι –δεν είναι ακρι-
βώς παιχνίδι, αλλά χρησιµοποιείται η έκφραση- και την κοινωνία
και τους δήµους και τις περιφέρειες, ώστε να µπορέσουµε να
έχουµε το χρόνο που έρχεται ένα καλύτερο αποτέλεσµα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Σας ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. Ιωάννης Μιχελογιαννά-
κης µε επιστολή του, που απέστειλε προς τον Πρόεδρο της Βου-
λής κ. Ευάγγελο Μεϊµαράκη, µας γνωστοποιεί ότι από σήµερα
και στο εξής δεν ανήκει στην Κοινοβουλευτική Οµάδα της Δηµο-
κρατικής Αριστεράς. Η επιστολή να καταχωρισθεί στα Πρακτικά
της Βουλής.

(Η προαναφερθείσα επιστολή έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Οι συνάδελφοι Βου-
λευτές κύριοι Άρης Σπηλιωτόπουλος και Ευθύµιος Καρανάσιος
από τη Νέα Δηµοκρατία και Νικόλαος Σηφουνάκης από το
ΠΑΣΟΚ ζητούν άδεια ολιγοήµερης απουσίας τους στο εξωτε-
ρικό. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Η Βουλή ενέκρινε

τις ζητηθείσες άδειες. 
Η τέταρτη µε αριθµό 456/16-10-2012 επίκαιρη ερώτηση πρώ-

του κύκλου του Βουλευτή Α’ Πειραιά των Ανεξάρτητων Ελλήνων
κ. Παναγιώτη Μελά προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την αν-
τιµετώπιση των προβληµάτων λειτουργίας του Εθνικού Κέντρου
Άµεσης Βοήθειας (ΕΚΑΒ) δεν συζητείται λόγω κωλύµατος του
κυρίου Υπουργού, και διαγράφεται.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΕΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο Υπουργός δεν

µπορεί να έρθει σήµερα λόγω κωλύµατος και να απαντήσει στην
επίκαιρη ερώτηση.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΕΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο για
ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το λόγο έχει ο κ.
Μελάς.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΕΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι απαράδεκτο
αυτή η επίκαιρη ερώτηση να αναβάλλεται για τρίτη φορά µέσα
σε ενάµιση µήνα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Γι’ αυτό και σας
δίνω και το λόγο, διότι ήµουν κι εγώ παρών, γιατί σας έχω ανα-
βάλει εγώ την ερώτηση αυτή.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΕΛΑΣ: Ακριβώς. 
Είναι µία επίκαιρη ερώτηση που αφορά τη λειτουργία του

ΕΚΑΒ και επειδή είµαστε και οι δύο γιατροί γνωρίζουµε πάρα
πολύ καλά –και γνωρίζουν πιστεύω όλοι- τη µεγάλη προσφορά
του ΕΚΑΒ στους ασθενείς, διότι αντιµετωπίζουν επείγοντα περι-
στατικά που τα µεταφέρουν τάχιστα στο νοσοκοµείο και έτσι σώ-
ζονται ανθρώπινες ζωές και σήµερα το ΕΚΑΒ υπολειτουργεί.
Αντιµετωπίζει πάρα πολλά προβλήµατα και µε µισθοδοσία εργα-
ζοµένων και µε έλλειψη ασθενοφόρων και  µε πολλά άλλα. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, θα έπρεπε να ήταν εδώ ο Υπουργός να απαν-
τήσει στα θέµατα αυτά, διότι την υγεία του λαού επιβάλλεται σή-
µερα να την προσέξουµε όσο το δυνατόν περισσότερο. Ο
ελληνικός λαός καταπιέζεται οικονοµικά, πρέπει όµως να τον
στηρίξουµε όσο το δυνατόν περισσότερο στην υγεία του. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Να ξέρετε ότι δια-

µέσου του Προέδρου της Βουλής θα µεταφέρω στην Κυβέρνηση
την πραγµατικά τρεις φορές αναβληθείσα ερώτησή σας.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΕΛΑΣ: Δεν έχει ξανασυµβεί αυτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Θα συζητηθεί η πέµ-

πτη µε αριθµό 474/16-10-2012 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου
του Βουλευτή Β’ Πειραιά του Λαϊκού Συνδέσµου –Χρυσή Αυγή κ.
Ιωάννη Λαγού προς τον Υπουργό Δηµόσιας Τάξης και Προστα-
σίας του Πολίτη, σχετικά µε την «απελευθέρωση λαθροµετανα-
στών από τα Κέντρα Κράτησης Μεταναστών». 

Ο κ. Ιωάννης Λαγός έχει το λόγο για δύο λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, πριν από δυόµιση µήνες

περίπου είδαµε να εξελίσσεται ένα σχέδιο «ΞΕΝΙΟΣ ΔΙΑΣ» που
ξεκίνησε από τον Υπουργό Δηµοσίας Τάξεως, το οποίο είχε σαν
σκοπό να καθαρίσει το κέντρο της Αθήνας και να την κάνει πάλι
µία πόλη στην οποία θα µπορούσαν να ζήσουν οι Έλληνες πολί-
τες. Το µοναδικό αποτέλεσµα που είδαµε τελικά ήταν η συνάν-
τηση του Υπουργού µε τον Πρωθυπουργό που πήγαν και ήπιαν
καφέ. Μόνο εκείνες τις ώρες ήταν καθαρή η πλατεία Οµονοίας.

Θα θέλαµε να θέσουµε ένα ερώτηµα, το οποίο είναι πολύ ση-
µαντικό και το µάθαµε πριν από λίγο καιρό –είχαµε καταθέσει την
ερώτηση αυτή εδώ και ένα µήνα περίπου, αλλά σήµερα τελικά
εδέησε να µας απαντήσει ο Υπουργός- ότι µετά την πάροδο
τριών µηνών από την κράτηση των λαθροµεταναστών αφήνονται
πάλι ελεύθεροι. Φεύγουν από τα κέντρα κράτησης, ξαναγυρνούν
πίσω στις πλαστές διευθύνσεις που έχουν δώσει σαν διαµονή,
γυρνούν πάλι στην οδό Πατησιών, στην οδό Αχαρνών και η ζωή
συνεχίζεται. Θα φτιάξουν κάποια άλλα έγγραφα και θα συνεχί-

σουν κανονικά τη διαδικασία αυτή. 
Επίσης, κάποιοι άλλοι που συλλαµβάνονται κατά τη διάρκεια

των συνεχιζόµενων και καλά ενεργειών της Αστυνοµίας –οι
οποίοι φυσικά δεν φταίνε σε αυτό το κοµµάτι- οι περισσότεροι
λαθροµετανάστες, επειδή στα κέντρα µεταγωγών που πηγαίνουν
δεν υπάρχουν θέσεις πλέον να καλυφθούν, αφήνονται ελεύθεροι.
Δεν πάνε καν στα κέντρα κράτησης που υπάρχουν.

Εµείς θα θέλαµε να θέσουµε τα εξής ερωτήµατα: Πόσοι έχουν
µεταχθεί από το ξεκίνηµα του σχεδίου αυτού στα κέντρα κράτη-
σης, πόσοι έχουν απελαθεί, πόσοι έχουν κρατηθεί και πόσοι
έχουν πάλι ελευθερωθεί για κάποιους συγκεκριµένους λόγους; 

Επίσης, θα θέλαµε να θέσουµε κι ένα άλλο ερώτηµα, το οποίο
είναι πολύ σηµαντικό. Επειδή ζούµε σε µία περίοδο που συζη-
τάµε συνέχεια για οικονοµικά ποσά, για νούµερα, να µας πει ο
κύριος Υπουργός πόσο έχει κοστίσει όλο αυτό στον Έλληνα πο-
λίτη που συν τις άλλοις –συν δηλαδή, του ότι δεν µπορεί να ζήσει
στην πατρίδα του ελεύθερος και συν του ότι δεν µπορεί να κινη-
θεί στην πρωτεύουσα αυτή τη στιγµή και σε όλες τις άλλες πε-
ριοχές της Ελλάδος- είναι αναγκασµένος να πληρώνει κιόλας για
όλο αυτό που του συµβαίνει. Θέλουµε να µάθουµε το κόστος
αυτής της διαδικασίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο Υπουργός Δηµό-
σιας Τάξης κ. Δένδιας έχει το λόγο, για τρία λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Δηµόσιας Τάξης και Προ-
στασίας του Πολίτη): Κύριε Πρόεδρε, ερωτώµαι κατ’ αρχάς,
ποιο είναι το ετήσιο κόστος λειτουργίας του κέντρου κράτησης
στην Αµυγδαλέζα. Δεν γνωρίζω ποιο είναι το ετήσιο κόστος λει-
τουργίας του κέντρου κράτησης στην Αµυγδαλέζα για τον απλό
λόγο ότι το κέντρο κράτησης της Αµυγδαλέζας είναι ένα κέντρο
το οποίο αναπτύσσεται. Ήταν κέντρο διακοσίων ατόµων τον Ιού-
λιο, αυτήν τη στιγµή προσεγγίζει τα χίλια άτοµα και θα υπερβεί
ή θα φθάσει περίπου τις δύο χιλιάδες άτοµα στο τέλος του χρό-
νου ή στην αρχή του επόµενου. Άρα, ετήσιο προϋπολογισµένο
δεν υπάρχει αυτήν τη στιγµή, αλλά εξαρτάται από τον αριθµό
όσων θα κρατηθούν µέχρι το τέλος του χρόνου. Αυτό το οποίο
µπορώ να προσφέρω ως αριθµό γιατί ερωτήθηκα, είναι ότι το
τροφείο του κρατουµένου είναι 5,80 ευρώ.

Επίσης, για να µην δηµιουργούνται εντυπώσεις στην ελληνική
κοινωνία, µέχρι τώρα ο «ΞΕΝΙΟΣ ΔΙΑΣ» χρηµατοδοτείται από την
Ευρωπαϊκή Ένωση µέσω του Ταµείου Προσφύγων µε 75% και
χάρη στις καλές µας επιδόσεις, τις οποίες έλεγξε η επίτροπος,
η πρόταση η οποία φαντάζοµαι ότι θα εγκριθεί τις επόµενες ηµέ-
ρες από το Συµβούλιο Υπουργών και από το Ευρωπαϊκό Κοινο-
βούλιο, είναι να φτάσει η χρηµατοδότηση στο 95%.

Τέλος, όσον αφορά τον αριθµό των συλληφθέντων, µέχρι
τώρα έχουν συλληφθεί τρεις χιλιάδες τριακόσιοι ενενήντα τέσ-
σερις κι έχουν επιστρέψει στη χώρα καταγωγής τους εννιακόσιοι
εξήντα οκτώ. Οι υπόλοιποι κρατούνται. Τα περί απελευθερώσεων
µε κάποια περίεργη διαδικασία, δεν µου είναι γνωστά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο Βουλευτής της
Χρυσής Αυγής κ. Λαγός, έχει το λόγο για τρία λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Κατά την προσφιλή του τακτική ο κύριος
Υπουργός δεν µας απάντησε σε τίποτα απ’ αυτά που ρωτήσαµε.
Μας απάντησε κάτι γενικόλογα και πάλι. Αν έγινε όλη αυτή η δια-
δικασία για να απελαθούν εννιακόσιοι εξήντα οκτώ, όπως µά-
θαµε, πραγµατικά τους αξίζουν συγχαρητήρια. Είναι πολύ
σηµαντικό το επίτευγµά τους! 

Κάποια στοιχεία που έχουµε εµείς, λένε ότι έχουν προσαχθεί
γύρω στους τριάντα τέσσερις µε τριάντα πέντε χιλιάδες αλλο-
δαπούς. Μα, από τους τριάντα πέντε χιλιάδες αλλοδαπούς που
κυκλοφορούν και έχουν προσαχθεί, οι εννιακόσιοι εξήντα έπρεπε
να φύγουν; Μα, όλοι όσοι είµαστε εδώ, σε αυτήν την Αίθουσα και
όσοι µας ακούνε τώρα, δεν θα γελάνε µε αυτά που λέµε; Δηλαδή,
άλλες τριάντα τέσσερις χιλιάδες ήταν νόµιµοι µετανάστες, που
είναι αυτή τη στιγµή εδώ ή που δεν έπρεπε να γυρίσουν πίσω; Η
κατάσταση λοιπόν είναι αστεία. Δεν µπορεί να λειτουργήσει το
Υπουργείο µε τον τρόπο που λειτουργεί. 

Το τρίµηνο που είπαµε, γιατί δεν απάντησε ο Υπουργός ούτε
σ’ αυτό, ισχύει. Το περνάνε στα µουλωχτά. Οι άνθρωποι αυτοί
πήγαν µέσα για τρεις µήνες και είναι πάλι πίσω αυτή τη στιγµή.
Ούτε και σ’ αυτό είχαµε κάποια απάντηση.
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Εµείς θα θέλαµε να πούµε ότι, όπως έφθασαν τα πράγµατα
στην Ελλάδα και όπως τα κατάφεραν οι κυβερνώντες, να διώ-
ξουν απ’ αυτά τα κέντρα κράτησης τους µετανάστες –αφού σε
δύο µήνες πάλι πίσω θα είναι όλοι- και να βάλουν µέσα Έλληνες
απόρους, να τους ταΐζουν µε τα catering που τους ταΐζουν και να
έχουν ψύξη, κλιµατισµό και θέρµανση, αφού δεν είναι ικανοί να
προσφέρουν τίποτε άλλο. Ούτε προστασία στον πολίτη µπορούν
να προσφέρουν, ούτε να τους απελάσουν, ούτε το παραµικρό.
Ας βάλουν, λοιπόν, Έλληνες µέσα να τους ταΐζουν, να τους πο-
τίζουν και να ζουν µε ανθρώπινες συνθήκες, όπως θέλουν να ζει
ο κάθε Μπαγκλαντεσιανός και ο κάθε Ινδός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Υπουργέ, θέ-
λετε να δευτερολογήσετε; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Δηµόσιας Τάξης και Προ-
στασίας του Πολίτη): Όχι, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Επόµενη είναι η
έκτη µε αριθµό 460/16-10-2012 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου της Βουλευτού Β’ Πειραιά της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ.
Μαρίας Γιαννακάκη προς τον Υπουργό Δηµόσιας Τάξης και Προ-
στασίας του Πολίτη, σχετικά µε δηµοσίευµα της βρετανικής εφη-
µερίδας «GUARDIAN» περί «βάναυσης συµπεριφοράς των
οργάνων της Ελληνικής Αστυνοµίας σε διαδηλωτές».

Η κ. Γιαννακάκη έχει το λόγο, για δύο λεπτά.
ΜΑΡΙΑ ΓΙΑΝΝΑΚΑΚΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σε δηµοσίευµα της 9ης Οκτώβρη της βρετα-

νικής εφηµερίδας «GUARDIAN» -το οποίο αναπαρήχθη και από
τη γαλλική «LIBERATION», αλλά έδωσε και το υλικό προκειµένου
να γίνει ένα ρεπορτάζ στο αµερικάνικο δίκτυο «CNN»- γίνεται
εκτενής αναφορά σε συλλήψεις ατόµων, οι οποίες έλαβαν χώρα
κατά τη διάρκεια αντιφασιστικής διαδήλωσης στις 2 Οκτωβρίου
και τα οποία άτοµα οδηγήθηκαν στη Γενική Αστυνοµική Διεύ-
θυνση Αθηνών. 

Το δηµοσίευµα εστιάζει στις συνθήκες κράτησης και υποστη-
ρίζει ότι κατά τη διάρκεια του χρόνου της κράτησης και της σύλ-
ληψης, έγιναν βασανισµοί από τα όργανα της Ελληνικής Αστυ-
νοµίας, ενώ δεν διστάζει να παραλληλίσει τις συνθήκες κράτησης
στη Γενική Αστυνοµική Διεύθυνση Αθηνών µε τις συνθήκες που
επικρατούσαν στις φυλακές του Ιράκ το 2004. 

Η συµπεριφορά των οργάνων αυτών –πάντα σύµφωνα µε το
δηµοσίευµα της «GUARDIAN», το οποίο επαναλαµβάνω, αναπα-
ρήχθη στον ευρωπαϊκό Τύπο, αλλά και από αµερικάνικα Μέσα
Μαζικής Ενηµέρωσης- προσβάλλει το δηµοκρατικό χαρακτήρα
του πολιτεύµατός µας και το σεβασµό και την προστασία της
αξίας του ανθρώπου, όπως αυτά εκφράζονται στο ελληνικό Σύν-
ταγµα. Επίσης, παραβιάζει και το άρθρο 3 της Ευρωπαϊκής Σύµ-
βασης των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου που αφορά στην κατά-
ργηση των βασανιστηρίων και παράλληλα, προβάλλει µία ιδιαί-
τερα αρνητική εικόνα της χώρας µας, η οποία φυσικά δεν συνά-
δει µε τον ευρωπαϊκό της χαρακτήρα. 

Παράλληλα, η Διεθνής Αµνηστία, όπως και η αρµόδια επι-
τροπή των Ηνωµένων Εθνών εκφράζει την ανησυχία της, αναφο-
ρικά µε τη µη διασφάλιση των ελληνικών Αρχών, ότι η Ελληνική
Αστυνοµία σέβεται και προστατεύει τα ανθρώπινα δικαιώµατα
και δρα βάσει του Διεθνούς Δικαίου, ιδιαίτερα σε ό,τι έχει να
κάνει µε την αστυνόµευση διαδηλώσεων και την κακοµεταχείριση
κατά τη σύλληψη και κράτηση. 

Επιπλέον, το Γραφείο Αντιµετώπισης Περιστατικών Αυθαιρε-
σίας, το οποίο θεσπίστηκε µε το άρθρο 1 του ν. 3938/2011, όπως
τροποποιήθηκε µε το ν. 4058/2012, και το οποίο είναι αρµόδιο
για την αντιµετώπιση τέτοιων συµπεριφορών όπως εσείς αναφέ-
ρετε στην απάντησή σας προς την υπ’ αριθµόν 1041/27-8-2012
ερώτηση των Βουλευτών Γιαννακάκη, Τσούκαλη, Οικονόµου,
εξακολουθεί να µη λειτουργεί. 

Σας ρωτάµε, λοιπόν: Τι προτίθεσθε να κάνετε προκειµένου να
ερευνήσετε τις καταγγελίες που είδαν το φως της δηµοσιότητας
στον ευρωπαϊκό Tύπο, προκειµένου να αποκαταστήσετε και τη
διεθνή εικόνα της χώρας µας, αλλά και την τάξη αν αυτά τα πε-
ριστατικά πραγµατικά έχουν λάβει χώρα; Προτίθεσθε να προ-
βείτε στις απαραίτητες ενέργειες προκειµένου να λειτουργήσει
επιτέλους το Γραφείο Αντιµετώπισης Περιστατικών Αυθαιρεσίας
δεδοµένου και του κρίσιµου χαρακτήρα που έχει στην αντιµετώ-

πιση παρόµοιων περιστατικών; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το λόγο έχει ο κύ-

ριος Υπουργός, για τρία λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Δηµόσιας Τάξης και Προ-

στασίας του Πολίτη): Παρ’ ότι δεν είναι δόκιµο, θα µου επιτρέ-
ψετε να διατυπώσω το ερώτηµα: Τι σας αναγκάζει να επαναδια-
τυπώσετε ένα ερώτηµα για ένα δηµοσίευµα, το οποίο απ’ αυτό
το Βήµα έχω διαψεύσει, αν θυµάµαι καλά, τρεις φορές και µάλι-
στα µε έντονο τρόπο, έχοντας δηλώσει από εκείνο το Βήµα ότι
θα ενάγω τη «GUARDIAN», εφόσον αποδειχθεί από τις ιατροδι-
καστικές εκθέσεις, όταν δουν το φως της δηµοσιότητας, ότι το
δηµοσίευµα είναι ψευδές. Και δεν το λέω µε οποιονδήποτε τρό-
πο. Προς Θεού! 

Κατ’ αρχάς, δεν σας καταλογίζω την παραµικρή πρόθεση και
δεν θεωρώ ότι προσβάλλετε εµένα ή το Υπουργείο. Το ερώτηµα
είναι: Πόσο βοηθιέται η χώρα όταν µετατρέπουµε σε εσωτερικό
θέµα πολιτικής κριτικής ένα δηµοσίευµα, το οποίο εµπεριέχει τη
διάψευσή του; Εάν διαβάσετε το κείµενο της «Guardian», το δεύ-
τερο µισό του κειµένου αποτελεί τη διάψευση της Ελληνικής
Αστυνοµίας για το γεγονός, πέραν της εκ των υστέρων έρευνας
που έκανα και εγώ, ως όφειλα βεβαίως. 

Το ανατριχιαστικό του συγκεκριµένου δηµοσιεύµατος είναι η
περιγραφή της µεθόδου των βασανιστηρίων. Αναφέρει ούτε
λίγο, ούτε πολύ ότι οι κρατούµενοι στα κρατητήρια βασανίζονται,
γιατί τους καίνε µε αναπτήρες και τους κάνουν ηλεκτροσόκ.
Εσείς τα πιστεύετε αυτά τα πράγµατα, ανεξαρτήτως του οτιδή-
ποτε σας πω εγώ; Γιατί να υιοθετούµε πράγµατα που η οποιαδή-
ποτε ξένη εφηµερίδα για οποιονδήποτε δικό της λόγο τα
εµφανίζει σε µία φάση που η χώρα µάχεται κυριολεκτικώς για να
αποκαταστήσει τη διεθνή της εικόνα;

Λάβετε υπ’ όψιν σας ότι δεν αναφέρονται ονόµατα. Δεν υπάρ-
χει καµµία µήνυση γι’ αυτό. Και η ανακοίνωση εκ των υστέρων
των δήθεν βασανισθέντων κάνει γενικές αντιφασιστικές κορώνες.
Ούτε µία ανακοίνωση δεν επιβεβαιώνει ότι αυτούς τους ανθρώ-
πους τους έκαψε κάποιος ή τους έκανε ηλεκτροσόκ. Θα µε συγ-
χωρήσετε, αλλά δεν έχει έννοια να σας απαντήσω επί του
κειµένου της ερωτήσεως ως προς το πρώτο τµήµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Στο δεύτερο τµήµα έχετε απόλυτο δίκιο. Θα σας πω όµως,
γιατί δεν έχει γίνει ακόµη. Όπως είπα πριν στην απάντηση για
την Πυροσβεστική, η Ελληνική Αστυνοµία λειτουργεί επάνω σ’
ένα µοντέλο του 1984, όταν έγινε εκ των υστέρων –θα µου επι-
τραπεί να πω, πρόχειρη- συνένωση της τότε αστυνοµίας πόλεων
και της τότε χωροφυλακής µε διάφορες επεκτάσεις κατά και-
ρούς αυτοτελών µονάδων. Δηλαδή, κάθε φορά που είχαµε ένα
πρόβληµα δηµιουργούσαµε µία επιπλέον αυτοτελή µονάδα. Εάν,
λοιπόν, δείτε το οργανόγραµµα της Ελληνικής Αστυνοµίας, πε-
ριέχει, αν θυµάµαι καλά –η διαφορά µπορεί να είναι στο τελευ-
ταίο ψηφίο- 1386 οργανικές οµάδες. Μία τέτοια Αστυνοµία είναι
αδύνατον να λειτουργήσει.

Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε, για τη µικρή παράβαση του
χρόνου. Δεν έχει νόηµα να δευτερολογήσω εκτός αν χρειαστεί
κάτι.

Γίνεται, λοιπόν, µία µεγάλη προσπάθεια την οποία θα δει η
Εθνική Αντιπροσωπεία σ’ ένα ενιαίο νοµοθέτηµα µε την Πυρο-
σβεστική και µε το Υπουργείο και στην οποία θα προταθεί µία
συνολική αναδιάρθρωση της Ελληνικής Αστυνοµίας, ώστε να
είναι χωρισµένη σε διαφορετικούς κλάδους και µε τις οργανικές
οµάδες µειωµένες από τις περίπου χίλιες τριακόσιες σε περίπου
επτακόσιες. 

Σε αυτό το πλαίσιο θα ενεργοποιηθεί το σύνολο του δυναµι-
κού, το οποίο προβλέπεται για να αντιµετωπίσει τα προβλήµατα
που έχουµε τώρα, γιατί πράγµατι έχουµε προβλήµατα. Αυτό το
Γραφείο δεν καλείται να αντιµετωπίσει φανταστικά προβλήµατα.
Έχουµε προβλήµατα: έχουµε προβλήµατα αυθαιρεσίας, έχουµε
προβλήµατα ρατσιστικής βίας. Το ξέρουµε όλοι. 

Πρέπει, λοιπόν, να υπάρξει ο µηχανισµός αυτός ο οποίος θα
µπορέσει να τα αντιµετωπίσει. Το ερώτηµα είναι σε ποιο πλαίσιο
θα είναι ενταγµένος, ώστε να µπορέσει να λειτουργήσει αποτε-
λεσµατικά και ιδίως να υπάρχει ένας συνολικός µηχανισµός, µία
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συλλογική µνήµη στην οποία να αποθηκεύονται οι πληροφορίες
για να µπορούν να είναι εκµεταλλεύσιµες από το σύνολο του µη-
χανισµού.

Η λογική του να φτιάχνουµε µοναδούλες δεξιά και αριστερά
ξέρετε ότι δεν βοηθάει τη λειτουργικότητα του συνόλου της Ελ-
ληνικής Αστυνοµίας. Προς τούτο λοιπόν -και απαντώ ως προς
αυτό- οφείλεται η καθυστέρηση ενεργοποίησης. Εντάσσεται σε
ένα σύνολο, το οποίο ελπίζω ότι θα έχουµε φέρει και θα έχουµε
ψηφίσει µέχρι το τέλος αυτού του χρόνου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ευχαριστούµε, κύ-
ριε Υπουργέ.

Το λόγο έχει η κ. Γιαννακάκη για τρία λεπτά. 
ΜΑΡΙΑ ΓΙΑΝΝΑΚΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µε ψέξατε ότι επαναφέρω ένα θέµα, το οποίο

το έχετε διαψεύσει και ότι ετοιµάζεστε να καταθέσετε και µή-
νυση, προκειµένου να έχω ένα δηµοσίευµα. Αντιµετωπίζετε το
συγκεκριµένο θέµα σαν να ήταν ένα µοναδικό, ένα  περιστασιακό
θέµα, σαν να µην το έχουµε ξανακούσει στην Ελληνική Αστυνο-
µία για περιπτώσεις αυθαιρεσίας και κατάχρησης της αστυνοµι-
κής βίας. 

Θα συµφωνήσετε όµως µαζί µου ότι έρχεται µια στιγµή που
δεν µπορούµε παρά να πούµε την αλήθεια και ίσως αυτή η
στιγµή να έχει φτάσει για την Ελληνική Αστυνοµία. Οφείλουµε να
συνοµολογήσουµε ότι το πρόβληµα της αστυνοµικής βίας δεν
είναι περιστασιακό, αλλά είναι δυστυχώς διαχρονικό. Και αυτό
δεν το λέω ούτε εγώ, ούτε η «GUARDIAN», ούτε η «LIBERATION»,
ούτε το «CNN», το λέει το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Ανθρωπίνων
Δικαιωµάτων και η Επιτροπή Παρακολούθησης Εκτέλεσης των
Αποφάσεων του Δικαστηρίου της Επιτροπής Μονίµων Αντιπρο-
σώπων του Συµβουλίου της Ευρώπης. 

Έντεκα καταδικαστικές αποφάσεις εναντίον της Ελλάδας τα
τελευταία χρόνια για κατάχρηση αστυνοµικής βίας. Ενδεικτικά
µόνο θα αναφέρω τις πιο γνωστές: την υπόθεση Γκαλότσκιν το
2010, Ζελίκοφ –τώρα Ζελίδης- το 2006, του Δηµήτρη Αυγουστί-
νου –η περίφηµη ιστορία µε τη «ζαρντινιέρα»- το 2006, των Λεω-
νίδη και Μακαρατζή και άλλων το 2004. Αυτές οι αποφάσεις
εξακολουθούν να απασχολούν την Επιτροπή Παρακολούθησης
Εκτέλεσης Αποφάσεων. Μπορεί να µην εξετάζονται πλέον, γιατί
-το γνωρίζετε πιθανόν καλύτερα από εµένα- ο µηχανισµός παρα-
κολούθησης έχει ατονήσει στην ΕΜΑ, αλλά οι φάκελοι δεν έχουν
κλείσει, παραµένουν ανοικτοί. Γιατί παραµένουν ανοικτοί; Γιατί
ούτε καν τα ειδικά µέτρα δεν έχουµε εκτελέσει. Το µόνο που
έχουµε κάνει είναι να πληρώσουµε το πρόστιµο και τα δικαστικά
έξοδα τα οποία προβλέπονταν. 

Ακόµη και αν είχε λειτουργήσει το Γραφείο Αντιµετώπισης Πε-
ριστατικών Αυθαιρεσίας –το γνωρίζετε πολύ καλά, γιατί το είχε
διαµηνύσει στη χώρα µας ο πρώην Επίτροπος για τα Δικαιώµατα
του Ανθρώπου του Συµβουλίου της Ευρώπης, ο κ. Χάµαπεργκ-
η δοµή του και η υπαγωγή του στις οργανικές µονάδες του
Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη δεν εξασφαλίζει την ανε-
ξαρτησία της δράσης του και την ουσιαστική παρέµβασή του και
δεν εξυπηρετεί τους στόχους του, που είναι όχι µόνο η ίαση των
στρεβλώσεων, αλλά κυρίως η πρόληψη και η αποτροπή τους.
Γνωρίζετε ότι µας είχαν συµβουλεύσει µε σύσταση αυτό να τεθεί
ως ανεξάρτητη αρχή, δηλαδή να τεθεί υπό τον έλεγχο της Βου-
λής. 

Ας δούµε µερικά στατιστικά: Κατά την περίοδο 2005-2009
ερευνήθηκαν συνολικά διακόσιες ογδόντα µία καταγγελίες κατά
αστυνοµικών για κακοποίηση και κακοµεταχείριση όχι µόνο κρα-
τουµένων και επιβλήθηκαν πειθαρχικές κυρώσεις σε δεκατρείς
περιπτώσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω αµέσως. Δεν θα πω άλλα στατιστικά, γιατί έχει ήδη
τελειώσει ο χρόνος µου. Είµαι σίγουρη ότι ήδη τα γνωρίζετε.
Ούτε αυτά τα πήρα από καµµιά ξένη εφηµερίδα. Είναι αυτά τα
οποία έχουν κατατεθεί και στην Επιτροπή Μονίµων Αντιπροσώ-
πων και στην Επιτροπή Παρακολούθησης Εκτέλεσης των Απο-
φάσεων του Δικαστηρίου. Έχω όµως, να πω µόνο το εξής: ότι η
Αστυνοµία είναι το κατ’ εξοχήν αρµόδιο κρατικό όργανο µε τις
διευρυµένες εξουσίες που του δίνει ο νόµος, προκειµένου να

εφαρµόζει τους νόµους του κράτους και να διασφαλίζει όχι µόνο
την τήρηση των νόµων, αλλά και το σεβασµό και την άσκηση των
ανθρωπίνων δικαιωµάτων και ότι η παραβίαση των ανθρωπίνων
δικαιωµάτων από την ίδια την Αστυνοµία αποδυναµώνει –αν όχι
καταργεί- το ρόλο της.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο Υπουργός Δηµό-

σιας Τάξης έχει το λόγο για τρία λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Δηµόσιας Τάξης και Προ-

στασίας του Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, βέβαια δεν σας έψεξα. Δεν νοµιµοποιούµαι και να

το κάνω. Είστε φορέας της λαϊκής κυριαρχίας και έχετε αυτοτε-
λές δικαίωµα. Μου επιτρέπετε όµως, και εγώ να εκφράζω την
άποψή µου, την απορία µου, τα ερωτήµατά µου και ίσως τη δια-
φωνία µου σε ό,τι οποιοσδήποτε από τους συναδέλφους διατυ-
πώνει ως άποψη µέσα στην Αίθουσα. Για το θέµα της «GUAR-
DIAN» νοµίζω ότι το ολοκληρώσαµε και η άποψή µου είναι
σαφής. 

Όσον αφορά τα ευρύτερα θέµατα που θέσατε, κατ’ αρχάς θα
µου επιτρέψετε -χωρίς να διεκδικώ την παντογνωσία- να σας πω
ότι έχω µια αρκετά µεγάλη εµπειρία στο Συµβούλιο της Ευρώ-
πης. Νοµίζω ότι είµαι ο µόνος Έλληνας εκλεγµένος πρόεδρος
της επιτροπής. Μάλιστα, το συµβούλιο µε ενηµέρωσε χθες ότι
το γεγονός ότι έγινα Υπουργός δεν αίρει το ότι είµαι εκλεγµένος
πρόεδρος της επιτροπής, κάτι το οποίο δεν γνώριζα και µετέχω
κατά συνέπεια στο bureau του Συµβουλίου της Ευρώπης.

Το Δικαστήριο Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων στο οποίο αναφέρε-
στε έχει καταδικάσει επανειληµµένως την Ελλάδα. Δεν σηµαίνει
ότι πάντοτε έχει δίκιο το δικαστήριο, όµως βεβαίως υπάρχουν
πάρα πολλές φορές –αρκετές φορές, ορισµένες φορές, όπως
θέλετε πείτε το- περιστατικών για τα οποία η Ελληνική Αστυνοµία
όφειλε να ελεγχθεί. Δεν είναι εκτός, ούτε θα µε βρείτε ταυτιζό-
µενο, µε οποιαδήποτε διαδικασία η οποία υπερβαίνει το νόµο και
το Σύνταγµα.

Αντιθέτως θα συνυπογράψω απολύτως τη δήλωσή σας, ότι η
Αστυνοµία είναι εκεί για να εφαρµόζει το Σύνταγµα και τους νό-
µους. Ακριβώς δε επειδή έχει το µονοπώλιο της κρατικής βίας -
και στους καιρούς που ζούµε τώρα αυτό είναι κάτι το εξαιρετικά
σηµαντικό να θυµόµαστε- πρέπει να την ασκεί αυτή την κρατική
βία απολύτως µέσα στα πλαίσια του Συντάγµατος και των νόµων
και µε απόλυτο σεβασµό µέχρι κεραίας και των ανθρωπίνων δι-
καιωµάτων. 

Σε αυτό όχι απλώς συµφωνώ απολύτως µαζί σας, όχι απλώς
το συνυπογράφω, ίσως και όλα αυτά να τα κάνουµε εκ του πε-
ρισσού γιατί είναι αυτονόητα. Είναι αυτονόητα κάθε σύγχρονης
ευρωπαϊκής αστυνοµίας, άρα και της Ελληνικής Αστυνοµίας. Και
βεβαίως, πρέπει να κάνουµε ό,τι πρέπει και ό,τι χρειάζεται, όπου
υπάρχει οποιαδήποτε παρασπονδία να επιβάλουµε το ορθό και
την τάξη και να είµαστε και απόλυτοι πάνω σε αυτό.

Αυτό όµως δεν σηµαίνει µε κανέναν τρόπο, αγαπητή κυρία συ-
νάδελφε, ότι υπάρχει λόγος να υιοθετούµε ή έστω να συνυπο-
γράφουµε ή να αναπαράγουµε, αν µου επιτρέπετε, δηµοσιεύ-
µατα ξένου Τύπου, τα οποία από την ίδια τους τη φύση υπερβαί-
νουν τα εσκαµµένα. Αυτό ήταν το µόνο σηµείο στο οποίο διατύ-
πωσα την έντονη αντίρρησή µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Διαρ-
κής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της
στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Κύρωση της
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Τροποποίηση του τελευ-
ταίου εδαφίου της παραγράφου 1 του άρθρου 3 του νόµου
3986/2011 «Επείγοντα Μέτρα Εφαρµογής Μεσοπρόθεσµου
Πλαισίου Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής 2012-2015» (Α’ 152),
όπως ισχύει», της Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Κατάρ-
γηση ελάχιστου ποσοστού Ελληνικού Δηµοσίου σε ΕΛΠΕ, ΔΕΗ,
ΟΠΑΠ, ΟΔΙΕ, ΕΥΔΑΠ, ΕΥΑΘ, ΕΛΤΑ, Οργανισµό Λιµένος Πει-
ραιώς, Θεσσαλονίκης, Αλεξανδρούπολης, Βόλου, Ελευσίνας,
Ηγουµενίτσας, Ηρακλείου, Καβάλας, Κέρκυρας, Λαυρίου, Πα-
τρών και Ραφήνας, καθώς και κατάργηση του άρθρου 11 του ν.
3611/2008 (Α’ 6)» και άλλες επείγουσες ρυθµίσεις».

Η έβδοµη µε αριθµό 465/16-10-2012 επίκαιρη ερώτηση πρώ-
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του κύκλου του Βουλευτή Αττικής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Ιωάννη Γκιόκα προς τον Υπουργό Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε τις ελλείψεις
διδακτικού προσωπικού στα ΑΕΙ της χώρας δεν θα συζητηθεί
λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Η πρώτη µε αριθµό 451/16-10-2012 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθα-
νασίου Νταβλούρου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε
την υπαγωγή σε καθεστώς ειδικής εκκαθάρισης της «ΑΧΑΪΚΗΣ
ΣΥΝΕΤΑΙΡΙΣΤΙΚΗΣ ΤΡΑΠΕΖΑΣ», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµα-
τος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Η δεύτερη µε αριθµό 470/16-10-2012 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου της Βουλευτού Α’ Θεσσαλονίκης του Συνασπισµού
Ριζοσπαστικής Αριστεράς-Ενωτικού Κοινωνικού Μετώπου κ. Δέ-
σποινας Χαραλαµπίδου προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Πρόνοιας, σχετικά µε την αντιµετώπιση των προ-
βληµάτων των εργαζοµένων στα έργα του ΜΕΤΡΟ Θεσσαλονί-
κης, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού
και διαγράφεται.

Η τρίτη µε αριθµό 446/15-10-2012 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου της Βουλευτού Αττικής του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού
Κινήµατος κ. Παρασκευής Χριστοφιλοπούλου προς τους Υπουρ-
γούς Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη και Παιδείας
και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε τις
καταλήψεις από εξωπανεπιστηµιακούς παράγοντες σε χώρους
των πανεπιστηµίων και των ΤΕΙ δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµα-
τος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Η τέταρτη µε αριθµό 457/16-10-2012 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Αττικής των Ανεξάρτητων Ελλήνων
κ. Παύλου Χαϊκάλη προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Πρόνοιας, σχετικά µε την εγκύκλιο του ΙΚΑ-ΕΤΑΜ
για τη χρήση του δικαιώµατος αυτασφάλισης, δεν θα συζητηθεί
λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Η πέµπτη µε αριθµό 475/16-10-2012 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Επικρατείας του Λαϊκού Συνδέσµου-
Χρυσή Αυγή κ. Χρήστου Παππά προς τους Υπουργούς Οικο-
νοµικών και Εσωτερικών, σχετικά µε την «απόφαση για µακρο-
χρόνια εκµίσθωση σε ιδιώτες ακατοίκητων ελληνικών νησιών»,
δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και δια-
γράφεται.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, το λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο κ. Χρήστος Παπ-

πάς έχει το λόγο, για ένα λεπτό. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι και για µας η τρίτη

φορά που τίθεται από πλευράς Χρυσής Αυγής το φλέγον ζήτηµα
της µακροχρόνιας εκµίσθωσης ελληνικής γης, ελληνικών νησιών,
ένα ζήτηµα το οποίο είναι και επίκαιρο εκτός από φλέγον, γι’
αυτό και έχει αυτή τη µορφή η επίκαιρη ερώτηση. Με την ερώ-
τηση αυτή θέλουµε να ρίξουµε φως πάνω σ’ αυτή την απόφαση
της µνηµονιακής κυβέρνησης συνεργασίας. 

Θέλω να πω τούτο, ότι η απαξίωση και η αµετροέπεια των αν-
θρώπων της εξουσίας, το να µην είναι για τρίτη φορά εδώ ο
Υπουργός Οικονοµικών, δεν µας πτοούν. Η Χρυσή Αυγή θα συ-
νεχίσει να θέτει ως προτεραιότητα το ζήτηµα της εθνικής ανε-
ξαρτησίας, που σηµαίνει ελευθερία για τον ελληνικό λαό, και το
ζήτηµα της κοινωνικής δικαιοσύνης, που σηµαίνει ευηµερία για
τον ελληνικό λαό. Θα αγωνιστούµε µε όλες µας τις δυνάµεις και
ας απαξιοί ο δοτός κύριος Υπουργός Οικονοµικών να έρχεται
στη συνεδρίαση, µία τακτική που εφήρµοσε σήµερα –το είδαµε
όλοι- και ο εκλεγµένος, είµαι σίγουρος για τελευταία φορά, Βου-
λευτής Κερκύρας κ. Δένδιας. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Οφείλω να πάρω

θέση σ’ αυτό το θέµα. Είναι γεγονός ότι σήµερα αναβλήθηκαν
πάρα πολλές ερωτήσεις και είµαι υποχρεωµένος να το φέρω
στον Πρόεδρο της Βουλής, γιατί δεν µπορεί οι µισές ερωτήσεις
να αναβάλλονται. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα συζητηθεί τώρα η έκτη µε
αριθµό 461/16-10-2012 δεύτερου κύκλου επίκαιρη ερώτηση του
Βουλευτή Τρικάλων της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Γεωργίου
Κυρίτση προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-

µατικής Αλλαγής, σχετικά µε τη λειτουργία του Φράγµατος της
Μεσοχώρας Τρικάλων. 

Το λόγο έχει ο κ. Κυρίτσης για δύο λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, πρέπει να δώσουµε περισσότερο σ’ έναν

κόσµο που µας ακούει αυτή τη στιγµή να καταλάβει τι είναι το
Φράγµα της Μεσοχώρας. Πριν από περίπου δέκα χρόνια δόθη-
καν τετρακόσια εκατοµµύρια ευρώ, ίσως και παραπάνω, για να
φτιαχτεί ένα φράγµα, ένα υδροηλεκτρικό έργο το οποίο θα πα-
ρήγαγε τριακόσια ογδόντα πέντε εκατοµµύρια κιλοβατώρες σε
ήπια µορφή ενέργειας. Εκεί θα γινόταν µία λίµνη. Θα είχε τουρι-
στικό ενδιαφέρον. Και βέβαια αυτό το έργο έχει σταµατήσει. Δεν
ξέρω γιατί, έχει σταµατήσει. 

Εµείς επανερχόµαστε. Σε µία εποχή όπου ακόµη δεν έχουµε
µάθει να διαχειριζόµαστε τα νερά µας, σε µία εποχή όπου όλα
γκρεµίζονται και εµείς πρέπει να τα ξαναφτιάξουµε, εάν έχουµε
στόχο να φτιάξουµε ένα πενταετές πρόγραµµα πρωτογενούς
ανάπτυξης, θα πρέπει να έχουµε κάποια συστατικά, δηλαδή γη,
νερό, ενέργεια. Θα ήθελα, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, να σας ρω-
τήσω τα εξής: πότε σκοπεύετε και σε ποιο χρονοδιάγραµµα να
ξεκινήσει το Φράγµα της Μεσοχώρας; Διότι απεµπλέκεται πια
από τον Αχελώο, δεν έχει καµµία σχέση. Τα νερά έρχονται από
το Φράγµα της Συκιάς. Και βέβαια ένα βασικό ερώτηµα είναι και
το πότε και σε ποιο χρονοδιάγραµµα θα αποζηµιωθούν οι κάτοι-
κοι της Μεσοχώρας και µάλιστα µε προνόµια -επειδή εκεί θα γίνει
ένα είδος σαν τη λίµνη Πλαστήρα-  δηλαδή να µπορούν αυτοί να
προηγούνται σε κατασκευές ξενοδοχείων, εστιατορίων κ.λπ.. Θα
αναλύσουµε στη συνέχεια το τι σηµαίνει το φράγµα αυτήν τη
στιγµή και πόσο ανάγκη το έχει η χώρα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το λόγο έχει ο Ανα-

πληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής κ. Καλαφάτης για τρία λεπτά. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε. 

Κατ’ αρχάς, κύριε συνάδελφε, θα συµφωνήσω απολύτως στη
γενική αρχή στην οποία αναφερθήκατε, σχετικά µε τη χρησιµό-
τητα και την κρισιµότητα της ορθής διαχείρισης των υδάτων. Η
διαχείριση των υδάτων πρέπει να αποτελεί ένα κατ’ εξοχήν ανα-
πτυξιακό έργο, µία δραστηριότητα, µία πρωτοβουλία σε οποι-
αδήποτε πολιτική ασκείται από ένα σύγχρονο κράτος. Εδώ θα
συµφωνήσω απολύτως και σας διαβεβαιώ ότι το ΥΠΕΚΑ τους τε-
λευταίους µήνες επεξεργάζεται τρόπους µε τους οποίους η
χρήση των νερών θα µπορέσει να γίνει µε πολύ πιο ορθολογικά
κριτήρια, θα µπορέσει να διαµορφωθεί ένα τέτοιο πλαίσιο ώστε
και η γη να αξιοποιηθεί µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο, αλλά βε-
βαίως να υπάρχει και πολύ καλύτερη και πιο ορθολογική χρήση
των νερών γενικότερα, καθώς και να υπάρξει κι έντονη πλέον η
ορθή αναπτυξιακή διάσταση των νερών.

Όσον αφορά το συγκεκριµένο ζήτηµα, θα ήθελα να σας πω το
εξής. Θα ήθελα να ξεκαθαρίσω από την αρχή ότι το ΥΠΕΚΑ εξε-
τάζει το Φράγµα της Μεσοχώρας των Τρικάλων ως αµιγώς
υδροηλεκτρικό έργο. 

Και έχουµε προχωρήσει τη διαδικασία για την κατάρτιση των
σχεδίων διαχείρισης των λεκανών απορροής ποταµών όλων των
υδατικών διαµερισµάτων της χώρας σε εφαρµογή της αντίστοι-
χης οδηγίας 2060 για τα νερά, στην οποία εντάσσεται.

Να εξηγήσω όµως τη διαδικασία καθώς δεν είναι όλα τα στά-
δια αυτής στην αρµοδιότητα του ΥΠΕΚΑ. Έτσι, σήµερα βρίσκον-
ται σε στάδιο ολοκλήρωσης τα προσχέδια για τα δέκα υδατικά
διαµερίσµατα: Θεσσαλία, Δυτική Στερεά Ελλάδα, Ήπειρος, Ανα-
τολική Μακεδονία, Θράκη, Στερεά Ελλάδα, Αττική και τα τρία
υδατικά διαµερίσµατα της Πελοποννήσου από τα δεκατέσσερα
υδατικά διαµερίσµατα τα οποία τέθηκαν σε διαβούλευση από
κάθε ενδιαφερόµενο φορέα ή χρήστη, όπως και τα προγραµµα-
τιζόµενα έργα για κάθε υδάτινο διαµέρισµα. 

Το Φράγµα Μεσοχώρας στον ποταµό Αχελώο εντάσσεται στο
σχέδιο διαχείρισης υδατικών πόρων του υδατικού διαµερίσµατος
Δυτικής Στερεάς Ελλάδας που βρίσκεται ήδη στο τελικό στάδιο
υλοποίησης όπου ενσωµατώνονται όλα τα σχόλια και παρατηρή-
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σεις, που προήλθαν από τη µακρά διαβούλευση στην οποία
ετέθη το προσχέδιο διαχείρισης. Μέχρι το τέλος του µήνα ανα-
µένεται να προωθηθεί για διαβούλευση η στρατηγική µελέτη πε-
ριβαλλοντικών επιπτώσεων του σχεδίου διαχείρισης. Τότε και
σύµφωνα µε τη νοµοθεσία, συγκεκριµένα µε το ν. 3199/2003
προβλέπεται η έγκριση του σχεδίου διαχείρισης του υδατικού
διαµερίσµατος Δυτικής Στερεάς Ελλάδας από τους δυο αρµόδι-
ους Γενικούς Γραµµατείς της Αποκεντρωµένης Διοίκησης Πελο-
ποννήσου-Δυτικής Ελλάδας και Ιονίου και της Αποκεντρωµένης
Διοίκησης Θεσσαλίας-Στερεάς Ελλάδας. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο κ. Κυρίτσης έχει

το λόγο, για τρία λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΤΣΗΣ: Κύριε Υπουργέ, για να δώσουµε κά-

ποια µεγέθη, για να καταλάβει και ο ελληνικός λαός για τι µιλάµε,
το ρεύµα που θα παράξει αυτό το φράγµα ισοδυναµεί µε επτά
χιλιάδες στρέµµατα φωτοβολταϊκών. Τι σηµαίνει; Ότι εµείς θα
πρέπει να εισάγουµε τα φωτοβολταϊκά, να τσιµεντώσουµε επτά
χιλιάδες στρέµµατα για να  παράξουµε ρεύµα –κατ’ αρχάς το
νερό είναι δικό µας, δεν το παίρνουµε από κάπου, είναι δικό µας-
από τόσο µεγάλη ανάγκη. Το έχουµε σε ήπια µορφή.

Αυτήν τη στιγµή µε 125 εκατοµµύρια θα µπορούσε όχι µόνο
να φτιαχτεί και να τελειώσει το φράγµα αλλά να δώσουµε και
στους ανθρώπους την αξία των σπιτιών τους που θα παρθούν ή
πώς θα κατασκευαστεί όλο αυτό. Ένας καινούργιος βιότοπος θα
δηµιουργηθεί εκεί, που θα έχει και τουριστικό ενδιαφέρον, θέ-
σεις εργασίας κ.λπ.. Ανεξάρτητα όµως από αυτό πρέπει να το
ξεκινήσουµε. 

Σε µια τέτοια εποχή που αυτήν τη στιγµή µπορούµε να κό-
βουµε 30 ευρώ από την αγρότισσα ή από τον αγρότη δεν µπο-
ρούµε εµείς να πετάµε τόσα πολλά εκατοµµύρια και να τα
αφήνουµε εκεί δέκα χρόνια επειδή υπάρχουν συµφέροντα. Γιατί
θα ακουστούν και αντίθετες απόψεις, απόψεις ανθρώπων που
δεν θέλουν την ήπια µορφή ενέργειας αλλά θέλουν αυτό που σας
είπα, να τσιµεντώσουµε επτά χιλιάδες στρέµµατα που θα µπο-
ρούσαν να θρέψουν µια ολόκληρη Αθήνα.

Κύριε Υπουργέ, είναι ζωτικής σηµασίας για το µέλλον το δικό
µας, για το µέλλον των παιδιών µας, για το µέλλον της χώρας.
Πρέπει να µπούµε σε ήπιες µορφές ενέργειας που έχουµε τη δυ-
νατότητα να τις κάνουµε. Και το φράγµα της Μεσοχώρας πρέπει
να είναι η αρχή ότι κάτι αρχίζουµε να χτίζουµε σε αυτήν τη χώρα
και όχι µόνο να γκρεµίζουµε. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο Υπουργός κ. Κα-

λαφάτης, έχει το λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ πάρα
πολύ, κύριε συνάδελφε.

Θα πω κάποια στοιχεία συµπληρωµατικά, γιατί ο σκοπός της
δικής µου παρουσίας εδώ είναι επ’ ευκαιρία της πολύ σηµαντικής
και ενδιαφέρουσας ερώτησης να µου δοθεί η ευκαιρία να ενη-
µερώσω, βεβαίως, τους συναδέλφους αλλά και τους πολίτες,
σχετικά µε τη διαδικασία που είναι πολύ σηµαντική για την πρό-
οδο αυτού του έργου.

Είπα και πριν ότι το ΥΠΕΚΑ εξετάζει το φράγµα της Μεσοχώ-
ρας ως αµιγώς υδροηλεκτρικό έργο ανεξάρτητα από τα έργα µε-
ταφοράς νερού από τον Αχελώο στη Θεσσαλία. Για τα επιµέρους
ζητήµατα που αφορούν αυτήν την υπόθεση, δεν µπορούµε να
κάνουµε καµµία συζήτηση πριν από τη σχετική απόφαση της
ολοµέλειας του Συµβουλίου της Επικρατείας. Και νοµίζω ότι αυτό
είναι κατανοητό. 

Να πω δυο λόγια µονάχα πώς εξελίχθηκε η υπόθεση. Το
υδροηλεκτρικό έργο της Μεσοχώρας είναι το πλησιέστερο προς
τις πηγές του Αχελώου και ως σήµερα είναι συνδεδεµένο µε τα
έργα του σχήµατος µερικής εκτροπής του Αχελώου προς τη
Θεσσαλία. Με το ν. 3481/2006 εγκρίθηκαν οι περιβαλλοντικοί
όροι και περιορισµοί, οι οποίοι αναφέρονται στην κατασκευή και
λειτουργία των έργων µερικής εκτροπής του άνω ρου του Αχε-
λώου ποταµού προς τη Θεσσαλία.

Με αυτούς τους περιβαλλοντικούς όρους επιτράπηκε η συνέ-
χιση των εργασιών για την ολοκλήρωση και λειτουργία του έργου

της Μεσοχώρας. Με την έκδοση του ν. 3734/2009 ρυθµίστηκαν
ζητήµατα σχετικά µε το ηλεκτρικό έργο της Μεσοχώρας, τα
οποία αφορούσαν στην αναγκαστική απαλλοτρίωση εκτάσεων
του ταµιευτήρα του έργου, στην αναγκαστική απαλλοτρίωση
χώρων για τη µετεγκατάσταση των θιγόµενων κατοίκων του
Δήµου Πυνδαίων και στη ρύθµιση αποζηµιώσεων. 

Με την απόφαση της επιτροπής αναστολών του Συµβουλίου
της Επικρατείας µε αριθµό 141/2010 διατάχθηκε η άµεση δια-
κοπή όλων των εργασιών όλων των σχετικών έργων καθώς και η
µη λειτουργία όσων έργων έχουν ήδη ολοκληρωθεί, οπότε αναγ-
καστικά σταµάτησαν και όλες οι εργασίες και οι ενέργειες στο
έργο της Μεσοχώρας.

Περιµένουµε, λοιπόν, σχετική απόφαση της ολοµέλειας του
Συµβουλίου της Επικρατείας, βάσει της πρόσφατης απόφασης
του Δικαστηρίου των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων, προς το οποίο
είχε διατυπώσει το Συµβούλιο της Επικρατείας συγκεκριµένο
προδικαστικό ερώτηµα αναφορικά µε τη συµβατότητα των ρυθ-
µίσεων του προαναφερόµενου ν. 3481/2006 µε το Κοινοτικό Δί-
καιο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Θα συζητηθεί τώρα

η έβδοµη µε αριθµό 466/16-10-2012 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου της Βουλευτού Β’ Πειραιά του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Διαµάντως Μανωλάκου προς τον Υπουργό Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε την ανα-
βάθµιση του ΙΓΜΕ και την καταβολή των δεδουλευµένων στους
εργαζοµένους του. 

Ορίστε, κυρία Μανωλάκου, έχετε το λόγο για δύο λεπτά. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αν και είναι αναµφισβήτητη η προσφορά του Ινστιτούτου Γε-

ωλογικών και Μεταλλευτικών Ερευνών, εξήντα ενός χρόνων λει-
τουργίας, για την αξιοποίηση του ορυκτού πλούτου, την
ορθολογική διαχείριση του υδατικού δυναµικού, τη στήριξη µε-
γάλων τεχνικών έργων κ.λπ., εν τούτοις προωθείται ταχύτατα η
διάλυσή του. 

Μάλιστα µε βάση µια κοινή υπουργική απόφαση της προηγού-
µενης κυβέρνησης, την 25200 του Νοεµβρίου του 2011, απαξιώ-
νεται πλήρως το ινστιτούτο. Γι’ αυτό αποµακρύνονται µέσω
εφεδρείας, ουσιαστικά απολύονται, έµπειροι και αναγκαίοι για
τη λειτουργία του εργαζόµενοι και ταυτόχρονα µένουν απλήρω-
τοι εδώ και δύο µήνες οι υπόλοιποι εργαζόµενοι. Ουσιαστικά,
είναι µια πολιτική συρρίκνωσης του προσωπικού τόσο των κεν-
τρικών όσο και των αποκεντρωµένων υπηρεσιών και θέτει σε κίν-
δυνο σηµαντικά ερευνητικά προγράµµατα για τη χώρα. 

Ο σχεδιασµός αυτός δεν βασίζεται σε καµµία επιστηµονική µε-
λέτη. Το αντίθετο µάλιστα. Υπάρχει µελέτη µε ανάθεση στο οι-
κονοµικό επιµελητήριο, που αναφέρει σαφέστατα ότι για τη
λειτουργία και την ανάπτυξή του, είναι ανάγκη να αυξηθεί και ο
αριθµός του ανθρώπινου δυναµικού για να ανταποκριθεί στο
ρόλο του, αφού είναι το µοναδικό ινστιτούτο στη χώρα. 

Εµείς τι ζητάµε µέσα από αυτήν την ερώτηση; Ζητάµε να προ-
χωρήσετε στην κατάργηση της κοινής υπουργικής απόφασης
25200, ώστε να αποτραπεί η διάλυση του ΙΓΜΕ και να µην απο-
λυθούν ουσιαστικά οι αναγκαίοι εκατόν πενήντα εργατοτεχνίτες,
να πάρετε µέτρα αναβάθµισης του ρόλου του ΙΓΜΕ ως ανεξάρ-
τητο δηµόσιο ερευνητικό ινστιτούτο, να πληρωθούν άµεσα τα δε-
δουλευµένα δύο µηνών των εργαζοµένων αλλά και οι αποζη-
µιώσεις των συνταξιούχων και να αξιοποιήσετε τα 25 εκατοµµύ-
ρια ευρώ για έργα που είναι ενταγµένα στο ΕΣΠΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε το λόγο. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κυρία συνάδελφε, πράγµατι, το ΙΓΜΕ είναι επιστηµονικό ινστι-
τούτο µε τεράστια νευραλγική και στρατηγική σηµασία και έχον-
τας και αυτήν τη διάσταση υπ’ όψιν µας πρέπει να κάνουµε –και
οφείλουµε να κάνουµε και θα κάνουµε- οτιδήποτε χρειαστεί για
να διασφαλιστεί η λειτουργία του. 

Αυτό είναι ξεκάθαρο και αυτή είναι και η εκφρασµένη θέση
µας, όπως επίσης είναι ξεκάθαρο ότι αυτή η διασφάλιση πρέπει
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να γίνει µέσα στα όρια που εκ των πραγµάτων θέτει η οικονοµική
πραγµατικότητα αλλά, βεβαίως, και η ανάγκη για εξορθολογι-
σµό. 

Σχετικά µε τα ζητήµατα που θέτετε, το ΥΠΕΚΑ, µέσα σε αυτές
τις πολύ ιδιαίτερες οικονοµικές και κοινωνικές συνθήκες, εξαντ-
λεί όλα τα περιθώρια, για να διευκολύνει από τη µία την αναβάθ-
µιση του ρόλου του ΙΓΜΕ αλλά, βεβαίως, και την επίλυση οικο-
νοµικών ζητηµάτων που αφορούν τους εργαζοµένους. 

Ειδικά για το τελευταίο θέµα έχουν γίνει, σε άµεσο χρόνο
µπορώ να πω, συναντήσεις µεταξύ των εκπροσώπων των εργα-
ζοµένων και την πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου και αυτό έχει
επιτευχθεί σε µια σειρά επιπέδων και σε µεσαίο και υψηλό αλλά
ακόµα και σε πολύ υψηλό επίπεδο, σε επίπεδο δηλαδή πλήρους
σύνθεσης, σε επίπεδο υπουργικό από την πλευρά του Υπουρ-
γείου.

Όπως, βέβαια, µπορώ να πω ότι αυτό είναι ενισχυτικό και εν-
δεικτικό του πραγµατικού ενδιαφέροντος που υπάρχει από την
πλευρά µας –όπως οφείλαµε άλλωστε να επιδείξουµε αυτό το
ενδιαφέρον- σε σχέση µε την επίλυση ζητηµάτων, που σε τελική
ανάλυση δεν αφορά µόνο τους εργαζόµενους αλλά ενδεχοµέ-
νως και τη λειτουργία του ίδιου του ινστιτούτου. 

Ενδεικτικό, βεβαίως, του ενδιαφέροντός µας, δεν είναι µονάχα
οι συναντήσεις που σε άµεσο χρόνο κάναµε σε όλα τα επίπεδα
και συνεχίζουµε να έχουµε σε σχέση µε τα ζητήµατα που αφο-
ρούν τους εργαζόµενους αλλά έχει να κάνει, βεβαίως, και µε την
έµπρακτη στήριξη και υποστήριξη του επιστηµονικού αυτού ση-
µαντικού εργαλείου για τη χώρα µας.

Αυτό το κάναµε σε δύο επίπεδα. Πρώτον σε ό,τι αφορά τις επι-
χορηγήσεις. Η αρχική πίστωση για το 2012 ήταν 12.312.282 ευρώ
από τον τακτικό προϋπολογισµό του ΥΠΕΚΑ. Αυτά τα χρήµατα
µεταφέρθηκαν από τη Γενική Γραµµατεία Ενέργειας και Κλιµα-
τικής Αλλαγής για την επιχορήγηση του Εθνικού Κέντρου Βιώσι-
µης και Αειφόρου Ανάπτυξης στο οποίο υπάγεται το ΙΓΜΕ.
Επιπρόσθετα 1.344.500 ευρώ από το Γενικό Λογιστήριο του Κρά-
τους. Αυτό το ποσό έπρεπε να είχε εκταµιευθεί το προηγούµενο
έτος και µετά από ενέργειες των υπηρεσιών του Υπουργείου εγ-
γράφηκε αυτή η επιχορήγηση και εξοφλήθηκε στις 11-4-2012.
Επίσης, έχουν ήδη ξεκινήσει οι διαδικασίες για την καταβολή της
επιχορήγησης του Οκτωβρίου.

Και, βεβαίως, υπάρχει και ένα δεύτερο επίπεδο που αφορά το
ΕΣΠΑ και στο οποίο αναφέρεστε στην ερώτησή σας. Ο συνολι-
κός προϋπολογισµός των έργων είναι 14,5 εκατοµµύρια µέσω
του επιχειρησιακού προγράµµατος ΕΠΠΕΡΑΑ, Περιβάλλον και
Αειφόρος Ανάπτυξη (2007-2013). Έχουν ενταχθεί και υλοποιούν-
ται έργα του ΙΓΜΕ µε δικαιούχο το ΕΚΒΑ προϋπολογισµού 3,5
εκατοµµυρίων ευρώ. Ακόµη πέντε έργα έχουν ενταχθεί αναλό-
γως στον τοµέα της ενέργειας, ενώ αυτήν τη στιγµή, βρίσκονται
σε διαδικασία ένταξης ακόµη τέσσερα έργα συνολικού προϋπο-
λογισµού 9,5 εκατοµµύριων ευρώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το λόγο έχει η κ.
Διαµάντω Μανωλάκου για τρία λεπτά.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Υπουργέ, στα λόγια στηρί-
ζετε, στις πράξεις όµως συµβάλλετε στη διάλυση. Καµµία δέ-
σµευση δεν πήρατε ότι θα ανακαλέσετε την κοινή υπουργική
απόφαση, που ουσιαστικά το ΙΓΜΕ µε τριακόσιους περίπου
υπαλλήλους πάει και υπάγεται σε έναν άλλο οργανισµό µε δύο
µόνιµους υπαλλήλους και οχτώ µε συµβάσεις εργασίας. Αυτό
δείχνει τη διαλυτική προοπτική που δίνετε για το ΙΓΜΕ. 

Δεύτερον, δεν είπατε τίποτε για τις απολύσεις, ουσιαστικά,
των εκατόν τριάντα τεχνιτών. Αυτοί είναι η ψυχή. Οι επιστήµονες
δεν µπορούν να λειτουργήσουν, τα εργαστήρια δεν µπορούν να
δουλέψουν χωρίς αυτούς τους ανθρώπους. Και όπως ξέρετε, ο
µέσος όρος ηλικίας όλων των εργαζοµένων είναι πενήντα επτά
ετών. Αυτό σηµαίνει ότι η προοπτική που εσείς δίνετε είναι η διά-
λυση του ΙΓΜΕ, που στα λόγια αναγνωρίζετε το ρόλο του. Και
µάλιστα δεν υπάρχει χώρα που να µην έχει τέτοιο ινστιτούτο.
Εδώ στην Αµερική είναι σε επίπεδο Υπουργείου.

Άρα, όχι µόνο δεν δεσµευόσαστε για να ακυρώσετε ακριβώς
αυτήν την απόφαση αλλά µας λέτε και για ποσά τα οποία σε καµ-
µία περίπτωση δεν διασφαλίζουν στην κυριολεξία ούτε το ΙΓΜΕ
ούτε τους εργαζόµενους.

Το έλλειµµα από τον τακτικό προϋπολογισµό του 2012 κατά
τη διοίκηση είναι τέσσερα εκατοµµύρια. Λέτε, ότι βρίσκεστε –και
είναι αλήθεια- σε συζητήσεις µε το συνδικάτο, αλλά τι απαντή-
σεις τους δίνετε; Δεν έχουν πληρωθεί τον Οκτώβρη. Πάτε να ξο-
φλήσετε τον Αύγουστο. 

Εδώ σύµφωνα µε το συνδικάτο, το συσσωρευµένο έλλειµµα
ξεπερνάει τα 16 εκατοµµύρια ευρώ. Είναι 12 εκατοµµύρια από
το 2011 και τέσσερα εκατοµµύρια από το 2012. Και εµείς ρω-
τάµε, πώς θα συµβάλλουν τα ποσά που αναφέρατε σε ανάπτυξη
του ΙΓΜΕ;

Και τέλος, το ΙΓΜΕ γνωρίζει ευρύτατη υποστήριξη. Και εσείς
το έχετε υποστηρίξει. Βέβαια, ήσασταν αντιπολίτευση και είχατε
δεσµευθεί. Όµως τα λόγια σας, δεν τα κρατάτε. Με συγχωρείτε!
Υπάρχει µια ευκαιρία στη δευτεροµιλία σας να δεσµευθείτε για
την ακύρωση της κοινής υπουργικής απόφασης αλλά και τη χρη-
µατοδότηση από πηγές που προτείνει και το συνδικάτο, το Πρά-
σινο Ταµείο.

Αυτό που θέλω να σας πω είναι ότι αυτοί οι σχεδιασµοί της
διάλυσης, κατά τη γνώµη µας, εξυπηρετούν οικονοµικά συµφέ-
ροντα, τα οποία συνδέονται µε παραχωρήσεις κρατικής περιου-
σίας, µεταλλείων, λατοµείων κ.λπ., σε ιδιώτες επενδυτές, έχο-
ντας εξασφαλισµένα κέρδη, αρπάζοντας στην κυριολεξία δηµό-
σια περιουσία.

Εµείς δεν θα το αφήσουµε και µαζί µε τους εργαζόµενους
αλλά και τον υπόλοιπο λαό θα εµποδίσουµε το ξεπούληµα της
δηµόσιας περιουσίας και τη διάλυση του ΙΓΜΕ. Για αυτό να εί-
σαστε βέβαιος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Υπουργέ,
έχετε το λόγο.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κεντρικό στοίχηµα
για µας, θεµελιώδες διακύβευµα είναι η πραγµατική και ουσια-
στική στήριξη του ΙΓΜΕ και η καταπολέµηση του φαινοµένου της
συρρίκνωσης, πράγµα για το οποίο µας κατηγορείτε.

Όµως σας είπα στην πρωτολογία µου και θα ενισχύσω αυτή
µου την επιχειρηµατολογία, ότι υπάρχουν συγκεκριµένες πολιτι-
κές και οικονοµικές οι οποίες, βεβαίως, διαµορφώνονται και
εφαρµόζονται µέσα στο πλαίσιο µιας συγκεκριµένης οικονοµι-
κής, κοινωνικής και πολιτικής συγκυρίας, που δείχνουν και απο-
δεικνύουν την πραγµατική πρόθεση του Υπουργείου, να
µπορέσει να στηρίξει ουσιαστικά αυτό το σηµαντικό επιστηµο-
νικό, κοινωνικό, πολιτικό, εθνικό εργαλείο.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Το 35% του µισθού τους έχουν
χάσει.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Υπήρχε ανάγκη -
και το ξέρετε πολύ καλά- εξορθολογισµού σε όλα τα επίπεδα του
ΙΓΜΕ. Σε όλα τα επίπεδα υπήρχε αυτή η ανάγκη, σε επίπεδο δι-
οικητικό, οργανωτικό, µισθολογικό. Πιστεύουµε ότι µια τέτοια
«εξυγιαντική» -σε εισαγωγικά, αν θέλετε, η λέξη- προσπάθεια που
αφορά το ΙΓΜΕ, θα ωφελήσει τελικά και τους ίδιους τους εργα-
ζόµενους.

Επιπρόσθετα, θέλω να σας πω ότι ακόµα και αυτήν τη στιγµή
που µιλάµε  -πριν από λίγες ώρες ουσιαστικά- προσπαθούµε να
βρούµε τρόπους να µπορέσουµε να ενισχύσουµε το έργο του
ΙΓΜΕ, προσπαθώντας να αποδείξουµε εν τοις πράγµασι την
πραγµατική µας βούληση. Αναφέροµαι, παραδείγµατος χάριν,
στην πρόθεση την οποία είχα εκφράσει εδώ, από το Βήµα της
Βουλής, σχετικά µε τη δηµιουργία του Εθνικού Μητρώου Υδρο-
γεωτρήσεων, σηµαντικό εργαλείο για την καταπολέµηση της πα-
ράνοµης γεώτρησης και όχι µόνο, της πιο ορθολογικής χρήσης
των νερών. Κάνουµε µια προσπάθεια τώρα, να µπορέσει µέσα
από το ΕΠΠΕΡΑΑ και αυτό το έργο, το οποίο είναι ύψους περί-
που 2,5 εκατοµµύριων ευρώ, να ενταχθεί µέσα στο πλαίσιο
εκείνο όπου θα µπορέσει να αξιοποιηθεί το συγκεκριµένο έργο
από το ίδιο το ΙΓΜΕ.

Έτσι, λοιπόν, σας αποδεικνύω µε πράξεις τις οποίες σας ανα-
φέρω, οι οποίες και τώρα, την τελευταία στιγµή που µιλάµε, δεί-
χνουν ότι προσπαθούµε να στηρίξουµε το σηµαντικό αυτό
επιστηµονικό ινστιτούτο-εργαλείο µέσα στο πλαίσιο των συγκε-
κριµένων κοινωνικών και πολιτικών συνθηκών. Θα συνεχίσουµε,
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µε όποιες δυνάµεις έχουµε και µε όποια όπλα διαθέτουµε, να
µπορέσουµε να δώσουµε λύσεις και στα καθηµερινά ζωτικά προ-
βλήµατα όσων έχουν σηµαντικό ρόλο στην πρόοδο των εργα-
σιών αυτού του σηµαντικού αναπτυξιακού, κοινωνικού και
επιστηµονικού εργαλείου.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό.
Εισερχόµεθα στην υπ’ αριθµό 471/16-10-2012 τρίτη επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Πανελ-
λήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς
τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μετα-
φορών και Δικτύων, σχετικά µε τη λήψη µέτρων για τη µείωση
των τιµών σε βασικά καταναλωτικά αγαθά.

Ο κ. Κεγκέρογλου έχει το λόγο, για δύο λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, γνωρίζουµε όλοι

το δράµα που ζουν πολλές χιλιάδες οικογένειες, αφού µε τις δε-
δοµένες οικονοµικές συνθήκες, αφ’ ενός, έχουµε µείωση, πολλές
φορές και απώλεια του οικογενειακού εισοδήµατος και αφ’ ετέ-
ρου, έχουµε τουλάχιστον σταθερότητα, τις περισσότερες φορές
αύξηση, του κόστους διαβίωσης, του κόστους ζωής.

Πρέπει κατά προτεραιότητα να αντιµετωπιστεί αυτό το θέµα
και ο στόχος πρέπει να είναι η µείωση του κόστους ζωής της ελ-
ληνικής οικογένειας, µε τη συγκράτηση και τη µείωση των τιµών
στα βασικά καταναλωτικά αγαθά και ασφαλώς, µε την παρέµ-
βαση στους τοµείς όπου δεν λειτουργεί ο ανταγωνισµός, είτε
γιατί υπάρχουν εναρµονισµένες πρακτικές είτε γιατί εκ των πραγ-
µάτων δεν υπάρχει ο αναγκαίος αριθµός επιχειρήσεων, προκει-
µένου αυτός να καταστεί δυνατός.

Έτσι, λοιπόν, αυτό που ζητώ από το Υπουργείο Ανάπτυξης και
από τον παριστάµενο Υφυπουργό είναι να µας πει µε ποιες ενέρ-
γειες θα αντιµετωπιστεί το θέµα των αυξηµένων τιµών που
έχουµε σε πολλές περιπτώσεις ή το θέµα της αδράνειας στη µεί-
ωση των τιµών, όπως λειτουργεί η αγορά, λόγω του ότι δεν
υπάρχει ανταγωνισµός.

Και, βέβαια, πρέπει να µας ξεκαθαρίσει ο κύριος Υφυπουργός
τι τελικά προτίθεται να κάνει µε το θέµα των ληγµένων. Θεωρώ
ότι δεν είναι η αρµόζουσα απόφαση αυτή που θα δώσει λύση στο
θέµα των τιµών, όταν θα µπορούν να διατίθενται µετά τη λήξη
ανάλωσης ή µετά την κατά προτίµηση ηµεροµηνία που αναφέ-
ρεται κυρίως στα τρόφιµα, µε µειωµένες τιµές, όπως ελπίζει το
Υπουργείο πως µπορεί να γίνεται.

Κύριε Υπουργέ, αυτά τα τρόφιµα σήµερα µετά τη λήξη είτε
διατίθενται δωρεάν στις οργανώσεις και στους φτωχούς είτε επι-
στρέφονται από τις εταιρείες ακολουθώντας την αντίστροφη πο-
ρεία απ’ αυτήν που είχαν, προκειµένου να φθάσουν µέχρι τον
καταναλωτή. Εποµένως, µόνο προς όφελος των επιχειρήσεων
µπορεί να είναι αυτή η απόφαση διάθεσης των ληγµένων µετά
την αναγραφόµενη ηµεροµηνία. 

Αυτό το οποίο σας προτείνω, ανεξάρτητα από την απάντηση
που θα ακούσω µε ευχαρίστηση, αν είναι στην ίδια κατεύθυνση,
είναι ό,τι συµβαίνει σε πολλές ευρωπαϊκές χώρες, δηλαδή προ-
σφορά, αλλά πριν την ηµεροµηνία λήξης, πριν την ηµεροµηνία
ανάλωσης, ακόµα και για τα ευπαθή και τα ευαλλοίωτα. Έτσι θα
προστατεύσουµε τον καταναλωτή, έτσι θα έχουµε µία στάση ευ-
θύνης ως πολιτεία απέναντι στην υγεία του και, ταυτόχρονα, θα
έχουµε µείωση των τιµών.

Να είστε σίγουρος, κύριε Υπουργέ, ότι αυτό λειτουργούσε σε
πολλές περιπτώσεις µεµονωµένα από επιχειρήσεις –έχω ιδία
γνώση- και απέδιδε µε µειωµένες τιµές. Τώρα αντιστράφηκαν τα
πράγµατα. Περιµένουµε τις απαντήσεις σας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο Υφυπουργός κ.

Σκορδάς έχει το λόγο για τρία λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΣΚΟΡΔΑΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης, Ανταγω-

νιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων): Η ερώ-
τηση του κ. Κεγκέρογλου αφορά σε ένα εξαιρετικά ευαίσθητο
ζήτηµα, όπως είναι οι υψηλές τιµές, αλλά επιτρέψτε µου να πω
ότι είναι διατυπωµένη πρωθύστερα, διότι µε ρωτά ο κύριος Βου-
λευτής ποιες είναι οι προθέσεις µας, ενώ ήδη υπάρχουν πράξεις
και µέτρα που έχουµε λάβει.

Θα ήθελα, λοιπόν, να πω συγκεκριµένα τα εξής: Πρώτον, στις
30 Αυγούστου υπογράφηκε απόφαση µε την οποία καθορίζονται
νέες ανώτατες τιµές, µειωµένες από 20% έως 30% σε σχέση µε
τις προηγούµενες, στη διάθεση ορισµένων ειδών, όταν αυτά
προσφέρονται ή παρέχονται από επιχειρήσεις και πωλητές που
δραστηριοποιούνται σε χώρους όπου δεν είναι δυνατόν να λει-
τουργήσει ο ανταγωνισµός.

Με τις νέες τιµές, η πολιτεία προσάρµοσε τα ανώτατα επίπεδα
των εν λόγω ειδών στις πραγµατικές συνθήκες της αγοράς και
στέλνει ένα ισχυρό µήνυµα µείωσης των τιµών, διευκολύνοντας
τους πολίτες που βρίσκονται σ’ αυτά τα ευαίσθητα σηµεία πώ-
λησης.

Δεύτερον, µαζί µε την εν λόγω απόφαση µείωσης, άρχισαν και
οι σχετικοί έλεγχοι. Έχουν ήδη διεξαχθεί έλεγχοι σε κυλικεία δε-
καεννέα νοσοκοµείων, σε κυλικεία γηπέδων, πλοίων, σχολείων,
κλπ και, βέβαια, οι έλεγχοι συνεχίζονται. 

Τρίτον, η Υπηρεσία Εποπτείας της Αγοράς προχώρησε στην
επιβολή του µεγαλύτερου ως σήµερα προστίµου ύψους
1.277.000 ευρώ περίπου στην εταιρεία ΚΡΑΦΤ για παραβάσεις
του ν. 3728/2008 περί ενδοοµιλικών συναλλαγών.

Τέταρτον, η Επιτροπή Ανταγωνισµού ανέδειξε το δίµηνο Αυ-
γούστου-Σεπτεµβρίου τρεις υποθέσεις εναρµονισµένων πρακτι-
κών και επίκειται η επιβολή των κυρώσεων. Πρόκειται για τις
υποθέσεις του φυσικού αερίου, του κλάδου των πουλερικών και
των κατασκευών. 

Απόρροια και αυτών των συντονισµένων δράσεων είναι η αλ-
λαγή κατεύθυνσης του δείκτη τιµών καταναλωτή. Δείτε τα στοι-
χεία του Σεπτεµβρίου της ΕΛΣΤΑΤ. Είναι 0,9% και µάλιστα
συµπεριλαµβανοµένης της αύξησης του ΦΠΑ, που είχε επέλθει
πέρυσι το Σεπτέµβριο κατά δύο µονάδες.

Πρόκειται για τη χαµηλότερη µεταβολή του δείκτη τιµών κα-
ταναλωτή από το 1968. Στον δε υποδείκτη των υπηρεσιών για
πρώτη φορά στη χώρα καταγράφεται αρνητικός πληθωρισµός
0,3%. Βέβαια, αυτή η εξέλιξη δεν µας καθησυχάζει. Συνεχίζουµε
ακόµα πιο εντατικά, αλλά το γεγονός ότι η σχετική µας θέση σε
σύγκριση µε την υπόλοιπη Ευρώπη σταθεροποιείται στις χαµη-
λότερες θέσεις, αποδεικνύει ότι οι θεσµικές αλλαγές και η αφύ-
πνιση των καταναλωτών σε συνδυασµό µε τη µειωµένη ζήτηση
ασκούν πίεση στις τιµές. 

Οι ελεγκτικές υπηρεσίες του Υπουργείου Ανάπτυξης σε συ-
νεργασία µε τις κατά τόπους υπηρεσίες των περιφερειακών ενο-
τήτων διενεργούν σχετικούς ελέγχους για την ποιότητα, την
ασφάλεια, τη σήµανση και τις αναγραφόµενες ενδείξεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Επίσης προχωρήσαµε σε µία σηµαντική οριζόντια παρέµβαση

για τη διευκόλυνση της επιχειρηµατικότητας, την άρση των εµ-
ποδίων στη λειτουργία των επιχειρήσεων, την τόνωση του αντα-
γωνισµού και την προστασία του καταναλωτή. Μιλώ για τους
νέους κανόνες διακίνησης και εµπορίας προϊόντων και παροχής
υπηρεσιών, καθώς και τη νέα υγειονοµική νοµοθεσία του Υπουρ-
γείου Υγείας, µία νοµοθεσία στα αγορανοµικά, η οποία κατά
κύριο λόγο, όπως ξέρετε, ίσχυε από το 1946. 

Παρ’ όλα τα παραπάνω δεν ισχυριζόµαστε ότι είµαστε φθηνή
αγορά, ίσα ίσα εξακολουθούµε να είµαστε ακόµα από τις πιο
ακριβές χώρες στην Ευρώπη και εξακολουθούµε να λέµε ότι
υπάρχουν πάρα πολύ σηµαντικά περιθώρια µείωσης των τιµών. 

Θα ήµουν όµως αφελής αν πίστευα ότι µπορεί η µείωση των
τιµών να γίνει µε αστυνοµικά µέτρα. Εργαζόµαστε συστηµατικά
για να χτυπήσουµε τα αίτια της ακρίβειας και νοµίζω ότι σε λίγο
καιρό τα αποτελέσµατα θα είναι ακόµα πιο σηµαντικά και πιο
ορατά. 

Σε ό,τι αφορά το δεύτερο ερώτηµα, για άλλη µία φορά θα πω
το προφανές και αυτονόητο, ότι δεν µιλάµε για ληγµένα προ-
ϊόντα -προϊόντα που έχουν ηµεροµηνία λήξεως στη συσκευασία
τους δεν επιτρέπεται να πωλούνται ή να βρίσκονται στο ράφι
ούτε στιγµή πέρα από την ηµεροµηνία που γράφει η συσκευασία
τους- αλλά µιλάµε για προϊόντα που έχουν ελάχιστη διατηρησι-
µότητα, που έχουν ανάλωση κατά προτίµηση. Πρόκειται για µία
διάταξη η οποία υπάρχει από το 1989 και αναφέρει ότι επιτρέπε-
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ται η διάθεση τροφίµων ελάχιστης διατηρησιµότητας πλην όσων
προσδιορίζονται από την κείµενη νοµοθεσία ως ευαλλοίωτα, µε
τον όρο ότι αυτά θα πωλούνται σαφώς διαχωρισµένα από τα
άλλα τρόφιµα. 

Αναφερθήκατε στο αν έχει υπολογιστεί το ποιος ωφελείται
από αυτήν την ιστορία. Εγώ θα πω, ότι οι εταιρείες, ακριβώς
επειδή γνωρίζουν ότι πάντα υπάρχει µία φύρα στα εµπορεύµατα
που διακινούν, υπολογίζουν αυτό το κόστος στην τιµή των προ-
ϊόντων που είναι στα ράφια του κάθε καταστήµατος. 

Σε ό,τι αφορά δε το χρόνο πριν την ανάλωση, πριν την ηµερο-
µηνία ελάχιστης διατηρησιµότητας, σε κανένα κατάστηµα δεν
απαγορεύεται η µείωση της τιµής ή η προσφορά αυτού του προ-
ϊόντος επειδή εξαντλεί τις χρονικές του προθεσµίες. Και στη µία
περίπτωση και στην άλλη την αποκλειστική ευθύνη για την καλή
κατάσταση αυτών των προϊόντων φέρει ο πωλητής, όπως άλλω-
στε συµβαίνει για κάθε προϊόν που βρίσκεται σε ένα εµπορικό
κατάστηµα. 

Επειδή έχω καταχραστεί το χρόνο, θα συνεχίσω στη δευτερο-
λογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το λόγο έχει ο κ.
Βασίλειος Κεγκέρογλου για τρία λεπτά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Να ξεκαθαρίσουµε κάτι, κύριε Υπουργέ µε τις ηµεροµηνίες

λήξης. Είπατε σαφώς -και θα πρέπει αυτό να γίνει γνωστό από
το Υπουργείο, γιατί υπάρχει άλλη εντύπωση- ότι κανένα προϊόν
µετά την ηµεροµηνία λήξης δεν µπορεί να αποτελεί προϊόν προ-
σφοράς. 

Σε σχέση µε την κατά προτίµηση ηµεροµηνία εγώ θα σας πρό-
τεινα κάτι και επιµένω, επειδή ακριβώς µετά την ηµεροµηνία της
κατά προτίµηση ανάλωσης δεν υπάρχει προσδιορισµένη ηµερο-
µηνία, η οποία σαφώς να προστατεύει τον καταναλωτή και αυτό
είναι ανοιχτό. Αυτό σηµαίνει ότι στην πράξη καταργείτε οποιοδή-
ποτε διάστηµα και θα πρέπει είτε µε οπτικό έλεγχο ο καταναλω-
τής να ανακαλύψει εάν τα µακαρόνια ή ένα άλλο προϊόν είναι σε
καλή κατάσταση ή θα πρέπει να απευθυνθεί σε ένα ινστιτούτο
για να το ελέγξει, πράγµα αδύνατο.

Άρα, λοιπόν, θεωρώ ότι αυτή η πρωτοβουλία µπορεί να µπει
µε έναν καινούργιο κανόνα, ακόµα και µε αναθεώρηση των προ-
θεσµιών µέχρι την ηµεροµηνία προτίµησης, αλλά να είναι πριν,
κύριε Υπουργέ. Δεν µπορεί µετά να υπάρχει προστασία του κα-
ταναλωτή. Αντίθετα, θα υπάρξει καταστρατήγηση. Και ήδη αυτό
το οποίο γίνεται είναι εις βάρος και της τσέπης και της υγείας. 

Και λέω ανεπιφύλακτα ότι ωφελούνται οι εταιρείες. Άρα, λοι-
πόν, µπορούν µεταθέτοντας στο προηγούµενο διάστηµα τις προ-
σφορές τους να ωφελήσουν και την κοινωνία, αλλά ταυτόχρονα
να ωφεληθούν και οι ίδιες. Γι’ αυτό νοµίζω ότι αυτό θα πρέπει να
το ξαναδείτε. 

Όσον αφορά τις τιµές και τον ανταγωνισµό, είπατε ως παρά-
δειγµα –και πράγµατι σ’ αυτήν την κατεύθυνση έχετε κινηθεί
σωστά- ότι όπου δεν υπάρχει ανταγωνισµός, εκ των πραγµάτων
έχουµε διατίµηση, για παράδειγµα στα τοστ, στα υλικά των κυλι-
κείων κ.λπ.. Αυτό είπε πολύ απλά ο κύριος Υπουργός, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να σας ρωτήσω το εξής: Εάν σε έναν
άλλο τοµέα διαπιστωθεί ότι δεν υπάρχει ανταγωνισµός, όπως
είναι για παράδειγµα τα καύσιµα, γιατί εκεί δεν θα πρέπει να µπει
διατίµηση στην πηγή, δηλαδή στο διυλιστήριο και πάµε µόνο και
βάζουµε τη διατίµηση καµιά φορά ως πλαφόν στην κατανάλωση;
Θα πρέπει να δούµε το θέµα αυτό που αφορά τα αγαθά, που
είναι βασικά για την οικογένεια και για τη λειτουργία µιας επιχεί-
ρησης, ακριβώς µε το ίδιο πνεύµα που βλέπουµε τα θέµατα που
έχουν να κάνουν µε τα κυλικεία. Με τον ίδιο ακριβώς τρόπο, λοι-
πόν, θα πρέπει να το κάνουµε. Άλλωστε, η νοµοθεσία µας, αυτή
η διάταξη του ’46 που είπατε -δεν θυµάµαι ποιο είναι το προ-
εδρικό διάταγµα- επιτρέπει όταν δούµε ότι υπάρχει ανωµαλία
στην αγορά να παρεµβαίνει το κράτος. Το κράτος τότε δικαιούται
να παρεµβαίνει. Δεν έχει καταργηθεί ακόµα αυτή η διάταξη.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι στα καύσιµα, για παράδειγµα, θα πρέπει
να δούµε τις τιµές προ φόρων στο διυλιστήριο, σε σύγκριση µε
τις δεκαεπτά χώρες ή τις είκοσι επτά χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και εν πάση περιπτώσει, να έχουµε µια εναρµόνιση. Και

αυτό µπορεί να γίνει µόνο µε πλαφόν στην πηγή. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα λίγο ακόµα χρόνο, γιατί, όπως ενη-

µέρωσα και τον κύριο Υφυπουργό, την ώρα που προσερχόµα-
σταν στην Αίθουσα, τις τελευταίες µέρες και ώρες έχει προκύψει
ένα τεράστιο θέµα µε την εισαγωγή ντοµάτας από τα Σκόπια και
από άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, καθώς και άλλων
προϊόντων τα οποία δεν καλύπτουν τις προδιαγραφές για την
υγεία και την ασφάλεια των καταναλωτών και πωλούνται στις
τιµές στις οποίες πωλούνται τα πιστοποιηµένα προϊόντα, γιατί
προφανώς ελληνοποιούνται. 

Επειδή, λοιπόν, στη χώρα µας ισχύουν κάποιοι κανόνες που
µας περιορίζουν ως προς τα φυτοφάρµακα που χρησιµοποιούµε
και οι Έλληνες παραγωγοί πραγµατικά έχουν προσαρµοστεί και
τηρούν τους κανόνες ορθής πρακτικής και σέβονται τον Έλληνα,
αλλά και τον Ευρωπαίο καταναλωτή και τηρούν τα πρότυπα τα
οποία επιβάλλουν οι άλλες χώρες, προκειµένου να στείλουµε
εκεί προϊόντα, θα έλεγα να υπάρξει µια κοινή σύσκεψη του
Υπουργείου σας µε το συναρµόδιο Υπουργείο Αγροτικής Ανά-
πτυξης, προκειµένου να δούµε τη θέσπιση κανόνων για τα εισα-
γόµενα. 

Δικαιούµαστε και πρέπει να το κάνουµε αυτό, σύµφωνα και µε
τον Κανονισµό 178/2002 της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Δικαιούµαστε
ακόµα και να θεσπίσουµε τα πρότυπα –όπως λέει, για παρά-
δειγµα, το άρθρο 1 του Οργανισµού του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης- προκειµένου να µπορούν να εισαχθούν προϊόντα από
τρίτες χώρες. Έτσι, δεν θα µπαίνουν στη χώρα µας προϊόντα που
χρησιµοποιούν απαγορευµένα φυτοφάρµακα, τα οποία αφήνουν
υπολείµµατα επικίνδυνα για την υγεία του ανθρώπου. 

Και όσον αφορά την τιµή, υπάρχει τεράστια ζηµιά για τον κα-
ταναλωτή, γιατί αυτά τα προϊόντα πωλούνται µε τιµές ευρωπαϊ-
κών προϊόντων, ενώ την ίδια ώρα η τιµή παραγωγού στα δικά µας
προϊόντα, όπως φαίνεται από τα δηµοπρατήρια, είναι πάρα πολύ
χαµηλή. Έχουµε τεράστιο άνοιγµα της ψαλίδας µεταξύ της τιµής
παραγωγού και τιµής καταναλωτή. 

Κάνω, λοιπόν, έκκληση στον κύριο Υπουργό τις επόµενες ώρες
και µέρες να κάνουµε µια σύσκεψη. Μας είχαν καλέσει στους
αγροτικούς συλλόγους στην Κρήτη µαζί µε τον συνάδελφο κ. Αυ-
γενάκη και δεσµευθήκαµε για µια τέτοια συνάντηση, προκειµέ-
νου να δούµε την αντιµετώπιση αυτού του τεράστιου ζητήµατος
που ζηµιώνει τη χώρα, τους καταναλωτές και τους Έλληνες πα-
ραγωγούς. Δεν αφήνει τα δικά µας υγιή και ασφαλή προϊόντα να
φτάσουν στον καταναλωτή µε την τιµή που τους αξίζει και
έχουµε αυτές τις πλαστές τιµές για τα προϊόντα αυτά µε τα τε-
ράστια υπολείµµατα, όπως θα δείξουν οι έλεγχοι, εάν δώσετε µια
τέτοια εντολή στην Υπηρεσία Εµπορίου και πάµε στο Μπενάκειο
Ίδρυµα ή σε οποιοδήποτε άλλο διαπιστευµένο Ίδρυµα και δούµε
αυτά τα ζητήµατα. 

Επίσης, κύριε Υπουργέ, θα πρέπει να δούµε και τον έλεγχο στα
σηµεία εισαγωγής. Δεν γίνεται έλεγχος στα σηµεία εισαγωγής.
Βέβαια, αυτό δεν πρέπει να είναι θέµα του δικού σας Υπουρ-
γείου. Δεν γίνεται έλεγχος. Γίνεται, λέει, δειγµατοληπτικός έλεγ-
χος στο 5%. Δηλαδή, ο υπόλοιπος πληθυσµός που θα φάει το
υπόλοιπο 95% που δεν έχει ελεγχθεί, δεν είναι άνθρωποι; Δεν
πρέπει να προστατεύσουµε την υγεία τους;

Κύριε Υπουργέ, σας κάνω έκκληση για άλλη µια φορά. 
Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ για την ανοχή σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο κύριος Υφυπουρ-

γός έχει το λόγο για τρία λεπτά. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΣΚΟΡΔΑΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης, Ανταγω-

νιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων): Για το
θέµα των ευαλλοίωτων και µη ευαλλοίωτων προϊόντων και των
εχόντων ηµεροµηνία λήξης και ηµεροµηνία ανάλωσης κατά προ-
τίµηση θα σας πω δύο  χαρακτηριστικά παραδείγµατα µε προ-
ϊόντα από την περιοχή σας, για να γίνω κατανοητός. Συγκεκρι-
µένα, θα αναφερθώ στο λάδι και στο µέλι. 

Το λάδι, αν το πάρετε συσκευασµένο, θα δείτε ότι έχει µια ανά-
λωση κατά προτίµηση στους δεκαοκτώ µήνες. Παθαίνει τίποτα
το λάδι µετά τον δέκατο όγδοο µήνα; Αυτό που έχουµε σε αυτήν
την περίπτωση είναι αυτό που λέµε «υποβάθµιση οργανοληπτι-
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κών χαρακτηριστικών». Μπορεί δηλαδή  να ατονήσει το χρώµα
του ή η γεύση του. Είναι, όµως, εξίσου ασφαλές και υγιεινό για
κατανάλωση σε σχέση και µε το προηγούµενο διάστηµα. 

Το ίδιο ισχύει και µε το µέλι, που παρουσιάζει το φαινόµενο,
όπως λέµε, να «ζαχαρώνει». Δεν σηµαίνει, όµως, ότι από αυτήν
τη στιγµή και µετά το µέλι γίνεται επιβλαβές. Θα µείνω µόνο σε
αυτά τα δύο παραδείγµατα. 

Ξαναλέω ότι η διάταξη ήταν παλιά. Δεν ξέρω γιατί τα µέσα ενη-
µέρωσης θεώρησαν ότι αυτό µπορεί να είναι ένα θέµα ενδιαφέ-
ροντος αυτήν την περίοδο. Λέω, όµως, γι’ αυτήν την επιλογή ότι
σε τελευταία ανάλυση ο ΕΦΕΤ, που έχει επιστηµονικό συµβούλιο,
δύο φορές µε έγγραφό του το Σεπτέµβριο του 2011 στον τότε
Αναπληρωτή Υπουργό Ανάπτυξης κ. Ξυνίδη και άλλη µια φορά
φέτος στις 4 Οκτωβρίου του 2012 επέµεινε πως η διάταξη πρέπει
να παραµείνει σε ισχύ. 

Από εκεί και µετά θεωρώ ότι η διάταξη µπορεί να έχει ευεργε-
τικά αποτελέσµατα στο επίπεδο των τιµών για δύο λόγους: Πρώ-
τον, γιατί ισχύουν σε αυτά τα προϊόντα σηµαντικές προσφορές
πάνω από 50% και 60% και δεύτερον, γιατί µπορεί ο καταναλω-
τής που θέλει ένα προϊόν, για να το χρησιµοποιήσει αυθηµερόν,
να πάρει αυτό το προϊόν που είναι κοντά στην εξάντληση της
προθεσµίας του, έτσι ώστε να απολαύσει πραγµατικά οικονοµία
στο πορτοφόλι του. 

Για το διάστηµα που µπορεί να γίνεται αυτή η διακίνηση, θέλω
να πω ότι δεν είναι ελεύθερο. Είπαµε πως για προϊόντα ελάχιστης
διατηρησιµότητας, που η αναγραφή τους δηλώνεται µε ηµέρα
και µήνα, η παραµονή τους στο ράφι δεν µπορεί να υπερβαίνει
τη µία εβδοµάδα. Γι’ αυτά τα προϊόντα που η ελάχιστη διατηρη-
σιµότητα δηλώνεται µε την αναγραφή µήνα και έτους –για πα-
ράδειγµα δωδέκατος του ’12- η παραµονή τους στο ράφι δεν
µπορεί να υπερβαίνει τον ένα µήνα. Στην περίπτωση που έχουµε

προϊόντα που δηλώνεται η διατηρησιµότητά τους µε αναγραφή
µόνο του έτους, τότε δεν µπορεί να  υπερβαίνει το τρίµηνο. Από
εκεί και µετά και αυτά τα προϊόντα αποσύρονται και καταστρέ-
φονται. 

Σε ό,τι αφορά το θέµα της εισαγωγής ντοµάτας από τα Σκόπια,
δεσµεύοµαι να το δω, τουλάχιστον στο επίπεδο των δύο κεντρι-
κών αγορών, για να δούµε τι εισαγωγές µας δηλώνουν το τελευ-
ταίο διάστηµα και σε κάθε περίπτωση θα  υπάρχει επικοινωνία
µε το αρµόδιο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και για κοινή σύ-
σκεψη, εφόσον υπάρχει ανάγκη ή εν πάση περιπτώσει να δούµε
ακριβώς τις διαστάσεις του ζητήµατος που θέτετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτή-
σεων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας έχουν διανεµηθεί τα Πρα-
κτικά των συνεδριάσεων της Τετάρτης 12 Σεπτεµβρίου 2012 και
της Τρίτης 25 Σεπτεµβρίου 2012  και ερωτάται το Σώµα αν τα
επικυρώνει. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Συνεπώς, τα Πρα-

κτικά των συνεδριάσεων της Τετάρτης 12 Σεπτεµβρίου 2012 και
της Τρίτης 25 Σεπτεµβρίου 2012 επικυρώθηκαν. 

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 19.49’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο, ηµέρα Τρίτη 23 Οκτωβρίου 2012 και ώρα
18.00’ µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: α) συζήτηση ανα-
φορών και ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε
την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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